
ГОДИНА XXXVII.
Ц и ј к н л :

Претнлата се шаље поштан- 
ском упутницом. само и нопо- 
средно администрацији „Гпаса 
Црногорца" на Цетиње, а коме 
је наручније. г. Вељку Рамада- 
новићу, К. Ц. агенту у Котор

Дописи се шаљу Уредништву. 
1’укоииси се не ираћају.
За огласе илаћа се: за сва- 

ку ријеч илн за број од пет 
цифара по 4 паре за прва 
пут, а за свакн даљи нуг по 
2 паре.

3» Црну Гору на годину 8 
круна, па по године 4 круне. 
За Аустро-Угарску, Босну и 

Херцеговину на годину 12 вр. 
да по године 6 круна.
За свеоетале зенље годишже 

20 франака у здату, на по го- 
(иие 10 франака у злату.

Претплата се прима само у
ГОДИ1НН.ИМ иполугод. роковима. 

Поједини број 20 пара.

ГЛАС РНОГОШ
ЛИСТ ЗА НОЛИТИКУ И КЊИЖЕВНОСТ

Излази суботомВласник: Државна Штампарија
Одговорни уредник: Филип Јерговић.

СЛУЖБЕНИ ДИО
ми

н И КОЛ А I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Нашег Министра Финанси- 

ја и Грађевина постављамо:
за нисара никшиКске царинарнице Ни- 

каДебељу, досадашњег писара барскеца- 
ринарнице.

Цетиње 4. јуна 1908.
НИКОЛА с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Душан Вукотић с. р.

МИ

Н И КОЛ А I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На предлог Нашег Министра Финанси- 

ја и Грађевина, а по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, ријешили смо и 
рјешавамо:

Да се Душан Мартиновић, писар ник- 
шићске царинарнице на основу чл. 45. 
закона о чиновницима грађанског реда 
стави у пенсију, која му но годинама 
службе припада.

Наш Минисгар Финансија и Грађеви- 
на нека изврши овај указ.

Цетиње 4. јуна 1098. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Финансија и Грађевина 
Душан Вукотић с. р.

НЕСЛУЖБЕНИ ДИО
Дворске и дипломатске вијести

— Г. Пилгрим-Балтаци овд. ње- 
мачки министар, отпутовао је с 
госпођом на одсуство. У очи по- 
ласка давали су господин и госпо- 
ђа Пилгрим-Балтаци велики дине 
у част Њихових Краљевских Ви- 
сочанстава Књаза Нашљедника и 
Књагиње Нашљедниковице. Носло- 
ве њемачког посланства вршиће за 
вријеме одсуства г. министра ов- 
дашња аустро-угарска легација.

— Госпођа Максимов, супруга 
овд. царско-руског министра, отпу- 
товала је с дјецом у иностранство.

ЈА8НА РАСПРАВА
по Цјелу злочина велеиздаје, откривеног 23. окт. 1307. год.

X. СЈЕДНИЦА. ДРЖАНА 21. МАЈА 1903. ГОД.
Почетак у 3 сата нослије подне 

(Стенографске биљешке).
Предсједник: Нека се доведе Митар 

Вукчевић. (Улази.)
Јесте ли ви Мигар Вукчевић?
Митар Вукчевић: Јесам.
Предсједник: Одакле сте родом?
М. Вукчевић: Из Љешанске нахије.
Предсједник: Шта сте ио занимању?
М. Вукчевић: Судија у пенсији.
Предсједник: Јесте ли кад кажњавати?
М. Вукчевић: Не ни опоменут!
Предсједник: Ви сте чули тужбу држа- 

вног ;ужиоца, која противу вас истиче:
1) . По исказу оптуженога Стевана Рајко- 

вића: да му је (Рајковићу) Даковић уз пут 
°Д Дубровника до Цавгата, разлажући 
план намјераваног превра га, између оста- 
лога разлагао и вашу улогу код евентуал- 
ног извађања истог, т.ј. нагласио, да ће те

са двије чете својих рођакасудјеловати. 
Даље, 18 окт., у Котору, М. Даковић на 
састанку завјерника у кући Косте Мили- 
новића пред: Рајковићем, Илијом Ивко- 
иићем, Радоњом Поповићем, поред оста- 
•1их својих једномишљењака из Црне 1 о- 
РС поново истакао вас у горе спомену- 
|г’;'' правцу.

2) - По исказу оптуженога Васа Ћула- 
Фића: да је Петар Новаковић на позна- 
г°ј завјереничкој конференцији у Био- 
гРаду, реферишући о закључцима конфе- 
Репцијена Романовој ливадп, својој мисији 
' Виограду у смислу закључка исте, ге 
•^гледима намјераваног преврата у Пр-

ној Гори, споменуо и вас и вашу улогу 
у евентуалном преврату.

3). По исказима оигужених Ђорђија 
Контића и Душана Ђоновића: да је у 
писму послатом по њему од Марка Да- 
ковића из Котора Милошу Ивановићу на 
Цетиње, споменута, као посебна тач- 
ка завјерничког плана и околност, да ће 
те ви са двије чете својих рођака учес- 
твовати у преврату.

А противу вас још стоји, по вашем 
признању: да је Стеван Рајковић пред 
свој полазак за Виоград конферисао са 
вама и Андријом Радовићем у кући Андри- 
јиној, гдје сте, како сами кажеге, иили вина. 
Даље признајете, да сте оне вечери, кад 
је пошао тајно Андрија радовић с Цети- 
ња били с љим до пред сам његов по- 
лазак, т.ј. до послије 11 сати ноћи.

ОпомињемВас само да говорите истину.
М. Вукчевић: Није потреба, ја сам знам 

то, и ја сам сам био судија.
Предсједник: То је моја дужност, да 

Вас опоменем, да говорите истину.
М. Вукчевић: Молим, прије негоби поче...
Предсједник: Одговорите сада на нека 

питања.
Познајеге ли Марка Даковића?
М. Вукчевић: Познајем.
Предсједник: Од када га познајете?
М. Вукчевић: Видио сам га први пут, 

кад је дошао на Цетиње поводом оне 
брошуре.

Предсједник: Јеси ли се дружио са Да- 
ковићем?

М. Вукчевић: Познат ми је био, а ни- 
кад ме није нико видио, ни у кафани, ни 
у шетњи с њим, а ето рапорти полициј- 
ски, па нека кажу, да ли ме је ко кад с 
њим видио.

Предсједник: Познајете ли Петра Но- 
ваковића?

М. Вукчевић: Познајем.
Он је био у Суду дијурниста и писар.
Предсједник: јесте ли билн интимни.
Вукчевић: Никакве интимности није 

било међу нама, нико ме није могао ви- 
дјети с њим, јер сам ја смаграо њега 
као неозбиљна човјека, а осим тога, ње- 
гова нарав ми је била досадиа.

Предсједник: Познајете ли Стевана 
Рајковића?

Вукчевић: Кад је дошао из Никшића, 
казали су ми, да је штамиар из Никшића; 
ја му нијесам ни име знао, а не с њим 
да конферишем о завјери и преврату.

Предсједник: Гдје сте се састали са 
Рајковићем?

Вукчевић: Ја бих вас молио, да ми 
дозволите, да речем неколико ријечи, 
колико се тиче истих клевета, које су 
ми нанијели.

Предсједник: Најприје одговорите на 
неколико питања?

Будите хладни, ово је мјесто да се 
браните.

Вукчевић: Тешко је бити хладан у 
овим случајевима.

Предсједник: Кажите, како сте се ви- 
дјели са Рајковићем, гдје је то било и 
на којем мјесту?

Вукчевић: Ја сам га видио нрви пут 
у пјаци, и мени се чини Алекса Марти- 
новић ми је казао: „ово је штамиар из 
Никшића". Ја сам био ушао у кућу А. 
Радовића, он је дошао, назвао ми је 
Бога и питао ме гдје је Андрија; 
ја се не сјећам јесам ли му рекао, 
да сиава или да није дома. Затим, кад 
сам ја био при триези с њим, дошао је 
Рајковић без икаквог позива, остао је 
ту најдаље 5 минута, и како сам ја сједио 
према кужини, моја жена према мени, 
Андрија према углу од трпезе, он је сио 
за Андријом. Радовић се није ни окре- 
нуо пут њега, само у разговору с њим 
упитао је, да ли се може надати, да се 
може поновити никшићска штампарија и 
рекао је, да нема никакве наде. Ја обично 
имам уз трпезу порнију вина. Ја вјерујем, 
да сам му дао једну чашу, ако је било 
вина, али није истина, да смо сјеђели 
и пили вина, као што се лажно наво- 
ди у оптужби.

/јредсједник: Служите се лијепим изра- 
зима.

М. Вукчевић: Дакле, што ме тужба те- 
рети, да смо сјеђели са Рајковићем, 
пили вина и конферисали, менн се чини, 
да је у Црној Гори тај обичај, да се 
ономе, ко дође, нешто понуди и тај 
обичај постоји и каже се, ако се затече 
гдје се пије, „жива му је мајка“.

Мислим, да то не значи, да смо сје- 
ђели, пили вина и конферисали. Кад 
трпеза још није била почишћена, није ту 
било ни замисли о каквој завјери.

Даље, врата од трпезарије била су отво- 
рена, сваки, као Рајковић што је непо- 
зват дошао, могао је доћи и наћи нас 
за трпезом. Може ли се помислити, да 
би се тако јавно и отворено могли држати 
договори о таквијем великијем злочин- 
ствима, а особито о злочину велеиздаје.

/7ослије тога, ја мислим, да је било 
икакве зле намјере — ја сам се могао 
удаљити из трпезарије и тим уклонити 
се од сваке сумње, јер, осим трпезарије, 
постоји још моја соба за спавање и др.

/7редсједник: Да ли вам је познато, 
је ли му Радовић давао новаца?

М. Вукчевић : У мом присуству Радовић 
му није никад давао новаца.

Предсједник: Је ли вам познато, кад 
је Андрија Радовић отишао тајно са Це- 
тиња у Котор н ако је кад је то било. 
Испричајте све, што знате.

М. Вукчевић: Исгога дана, када ме је 
Др. Огњеновић позвао на вечеру; осим 
мене и моје жене бијаше ту и војвода 
Ђуро са госнођом. Кад ми каза Андрија, 
да неће да иде у Мартиниће, него у Ко- 
тор, — ми му нијесмо вјеровали.

Предсједник: А прије, је ли говорио, 
да ће ићи у Мартиниће?

М. Вукчевић: Ми смо мислили, да ће 
ићи у Мартиниће, али нам рече, да неће 
ходиги у Мартиниће, него у Котор. Онда 
смо га ја и Војвода Ђуро одвели у јед- 
ну собу и питали смо га: „Шта ћеш у 
Котор?“ — „Идем, рече, да се видим са 
шуром, и да хоће, да се упозна са не- 
ким трговцима.“ Војвода Ђуро о томе 
би боље могао знати.

Ми му нијесмо вјеровали и ми смо 
мислили, да иде да се уклони од онијех 
ондашњијех ирилика.

Дакле, кад је то једна теретна околост 
за мене, зашто то не може бити теретна 
околност и за њега.

Предсједник: Знате ли ви, је ли још 
коме казивао?

М. Вукчевић: Не, ми га нијесмо нита- 
ли, јер му нијесмо вјеровали, да иде у 
Котор.

Предсједник: Шта је тај његов шура у 
Котору?

М. Вукчевић: Ђак гимазије.
Предсједник: Којега разреда?
М. Вукчевић: Ја не знам.
Предсједник: Ви ми рекосте, да је Ра- 

довић нрије тога говорио, да ће ићи у 
Мартиниће, и тек тога момента вам је 
рекао, да ће ићи у Котор?

М. Вукчевић: Ја се нијесам ни чудио, 
што таји, јер, кад је у Мартиниће хтио 
да иде, казао ми је у вече и рекао ми је: 
„Не казуј никоме.“

Предсједник,- У које доба је он пошао 
те вечери?

М. Вукчевић: Мени се чини од 10—11 
сати ноћу.

Предсједник: Јесте ли ви имали какав 
састанак на Романовој ливади?

М. Вукчевић: Нијесам никад, нити сам 
ходио са Даковићем, нити са Петром Но- 
ваковићем, него сам шетао са обичним 
друштвом, ево полицијска власт, ево њи- 
хови рапорти, они то могу показати; не- 
ка се нађе један сами случај, да смо за- 
једно стали или дуго шетали.

Предсјадник: Откуда би Новаковић то 
рекао?

М. Вукчевић: Ево, да вам објасним: по- 
шљедна тачка говори, како је Рајковић, 
иред свој полазак за Београд, конфери- 
сао са мном и са Андријом Радовићем, 
и да смо пили вина, а послије закључка, 
који говори о завјери, одмах се слика 
ствара, да сам ја говорио о завјери. Иде 
Рајковић из Црне Горе, налази се са Да- 
ковићем у Далмацији, и како је говорио, 
што му је Даковић казивао — чуднова- 
то изгледа — зашто Рајковић то не при- 
ча Даковићу, кад иде са конференције, 
но баш Даковић, који је прије много 
времена отишао, он прича Рајковићу. 
Није ли тодоказ јасан, да тај Рајковић није 
ни поменуо име моје, ни мојих другова.

Зашто Даковић да истиче мене и моје 
другове? — Даковић је развио читави 
план, и чуда прича о Црној Гори, и по- 
чео је да врбује поједине људе, који су 
изван Црне Горе.

Јс ли могао он те људе придобити? — 
Није могао, и онда кога да истиче? —

Између осталих ево истакао је и мене, 
да сам ја уплетен. Зашто? Зато, јер је 
видио Даковић, да му треба ослонца.

Зар се може помислити, да би се нај- 
неморалнији човјек могао подхватити, кад 
се не би надао каквој иомоћи? — Дакле, 
он му је морао нешто иредставити, и 
ако се не учини ништа, бар ћемо ове 
људе осумњичити и тако ће они страда- 
ти, и из тога незадовољства, учинићемо 
не.задовољство цијелом народу. Дакле, 
биће то учинио са тенденцијом, да се 
пјто-год учинн.

Даље, што каже Пегар Новаковић од- 
носно конферисања на Романовој лива- 
ди, за чудо ми је, да Петар Новаковић, 
који је ево толико година у Црној Гори 
помиње Романову ливаду, која је данас 
општински парк. Тек који од старих Це- 
тињана, они би можда поменули Рома- 
нову ливаду и за чудо ми је, да рече 
Романова ливада, а не општински парк. 
Зар није го нека вјештина? Осим гога 
- није било могуће — ту држати кон- 

ференцаје, јер ту има вазда грађана, ту 
је полиција, и, није ли то јасно, да ту не
може бити конференције?

Дал.е, он није одредио ни дан, кад је 
било та конференција, јер ја би можда 
доказао јасно, да тога дана није било 
скуна, и то ми је чудновато.

Даље, што се тиче Петра Новаковића, 
колико се сјећам, да сам разумио из 
исте гужбе — он је у то друшгво уми- 
јешао и Јована Хајдуковића. Част и по- 
штовање Јовану Хајдуковићу! Ја вјеру- 
јем, да би он за своју отаџбину полетио 
као хајдук, али, ако је ово теретна 
околноостза мене, зашто баш и њега не 
тереги? Мени се чини, да су државни 
тужиоци били на чисто с тим, и да нијесу 
ни они такву важност томе поклањали.

Тамо се каже, ио исказима Ђорђија 
Контића и Душана Ђоновића, да сам у 
гшсму, иослатом ио њима, из Котора од 
Марка Даковића Милошу Ивановиђу на 
Цетиње, сиоменут и ја, као да сам и ја 
био у тој завјери.

Ја се врло добро сјећам, да је Марко 
Даковић трошио у истој гостионици, гдје 
и Милош Ивановић, дакле, ако је он тај 
нлан створио, а био је ту у гостионици, 
за чудо ми је, да нема повјерење према 
Милошу Ивановићу, док су били у не- 
иосредној близини, но кад се измакао, 
то он њему саопштава. Али коме то вје- 
ровати? —

Даковић шиље писмо по дјеци, кад 
смо знали, да полиција најстрожије пази, 
што ће се понијети, и што ће се изни- 
јети. И ту је тенденција. Он је рекао, да 
ја пошаљем то писмо, и ја ћу тамо ире- 
бројити особе неке, и они ће бити осу- 
мњичени, — онда ако ништа не бих, 
ја ћу постићи сврху, бар створиће се ка- 
ламбур. Ја мислим, да је ово ништавно, 
да је очита ствар са тенденцијом и са нај- 
гаднијом клеветом најгоре врсте.

Осим тога, кад се у тужби говори о 
Пилетићу и Ивановићу, да ће Ивановић 
подићи Куче, а Пилетић Пипере, а ја да 
ћу довести двије чете својих рођака, да 
протестују код Госнодара, зашто није- 
сам могао бити изабран за народног 
посланика? — Узмите у обзир, да сам 
био кандидат. Моја кандидатска листа 
била је потврђена, али кад би Петар 
Новаковић казао, да сам ја кандидат, 
би ли му могао вјеровати, да сам канди- 
даг? — Није то одговарало иакленој ње- 
говој намјери, то не би било у његовој 
користи. — Њему је било до тога, да 
тим квари слогу и рађа незадовол>ство. 
Та сама околност види се, да је грозна 
измишљотина, лажа и клевета.

Имам још једну околност:
Сјећам се из тужбе, да је слато Митру 

Ђуровићу, Марку Вукотићу и Гавру Ву- 
ковићу, да се траже новци и то ми је 
чудновато.

буровићу, који нема гроша божијега, 
који је дужан до испод главе, Вукотићу 
који има малу пенсију и који нема новца, 
а за Гавра Вуковића знам, да ни мајци 
не би дао. Долази се код њих и тражи 
се новца — и оии се не терете. Њима 
част и поштење, али ове околности те- 
реге мене. Дакле, ако је то видна каква 
теретна околност, зашто се — они не 
би теретили5

Предсједник: Ви видите, Вукчевићу, не 
само они, но много њих нијесу стављани



под суд, нити су оптужени зато, што 
није било иротив њих околностих виших 
основа, гдје је била само једна околност.— 
Треба да знате, да смо ми овдје дово- 
дили у својству свједока људе, који би 
у свакој другој земљи, у оваквим прили- 
кама, били на оптуженичкој клупи, било 
да се осуде, било да се из недостатка 
доказа отпусте. Али ношто је било доста 
њих само са нојединим околносгима, 
нијесмо узимали у обзир те околности, 
јер би изашао велики број оптуженика.

М. Вукчевић:Ја нијесам рачунао на ве- 
лики број оптуженика, него на равно- 
правност. Ја сам иолазио са гледишта 
правде, истине и равноправности.

Предсједник: Као шго помену г. држ. 
тужилац, ово је једно, гдје би се могло 
видјети, ко је још саучесник, али нијесу 
хтјели, да се сада велики број затвара, 
јер су и овако викали, да је премного, 
па је с тога пуштено 20 30. Испитивати 
су сви и Радуловић, против којега во- 
јује нека околност, Војвода Гавро, Мар- 
тиновић и т. д.

М. Вукчевић: Даље, господо, хоћу 
да докажем, да је ово права клевета и 
паклена измишљотина. Сјећам се, да је 
државни тужилац казао, како је Марко 
Даковић казао, да је у Прној Гори ре- 
волуција. Дакле, они су чисто били уби- 
јеђени, да тога нема. Како ће што прије 
каламбур створити, они су морали чита- 
ву војску предочавати, да ће их срести. 
Ниги је било револуције, нити шга дру- 
го, но они су се старали, да је створе. 
Дакле и то је јасно, да је ово клевета и 
тенденција; ја молим, да то одбијете као 
ништаво и тенденциозпо.

Предсједник: Мислите ли ви, да су ши- 
л.али ове бомбе без извјесне сигурности?

М. Вукчевић: На крају крајева моћи ћу 
знати, да ли су имали ослонца овамо 
или не.

Предсчедник: Из ишљедних списа види 
се, да сте ви били на састанку у кући 
Митра Ђуровића.

Јесте ли били на сасганку?
М. Вукчевић: Не никад на састанаку, 

него пријатељски он је долазио код мене 
и ја код н.ега, и сваку сте ме вече могли 
видјеги с њим, и њега са мном. Ми смо 
живјели као једна фамилија, јер сам ја 
кршћавао његову дјецу.

Но, мени се чини, да су не само ја, 
него и сви Вукчевићи са овим оклеве- 
тани, и ја бих желио истакнути пред 
судом у вези са мном њихов рад за ци- 
јело вријеме у ирошлој години, јер тек 
онда ви ћете виђети, како сам се ја по- 
нашао у вези с њима.

Предсједник: То не спада на предмет.
М. Вукчевић: Мени се чини да то баш 

спада, јер тек онда ћемо видјети ко је 
патриота.

Предсједник: Нико Вукчевиће није оп- 
тужио. Нити помена има о њима овђе. 
Чак не сјећам се да је ико од њих осим 
вас позван на одговорност.

М. Вукчевић: Али мени, према стили- 
зацији тужбе и према ономе што је Да- 
ковић предлагао тим својим компањо- 
нима, изгледа, да су грдно оклеве- 
тани и у вјерности и у патриотизму и 
желио бих на оцјену изнијети цио посту- 
пак њихов, па да видите што је савје- 
сно и поштено држање.

Предсједник:То се не односи на предмет.
М. Вукчевић: А мени се чини, да би 

баш то требалио расвијетлити.
Ја миглим да је свакоме јасно, да су 

то клевете, али чини ми се да није до- 
вољно да се констатује моја невиност, 
него да греба упознатијош и карактер и 
особине неког човјека и познајући његов 
рад и држање и владање, тек онда моћи 
ће суд правду да изрече. Ја мислим да бих 
тим највећма помогао савјесном изри- 
цању пресуде

Држ. туж. Вуисић: Мислите ли ви, г. 
Вукчевићу, да је први пошао из 1Ј.рне 
Горе Даковић, Новаковић, или Рајковић ?

М. Вукчевић: Не сјећам се.
Држ. туж. Вуисић: По вашем исказу 

схватио сам ја, да је ирви пошао Марко 
Даковић.

Предсједник: Имате ли. још шго да 
кажете односно саме тужбе?

Вукчевић: Ма ја мислим, као што сам 
прије рекао, г. предсједниче, о једном 
човјеку кад се оптужује, да је потребно 
све знати н његово држање, владање и 
рад и све његове карактерне особине и 
душевне склоности и да ће онда судије 
моћи савјесно судити.

Предсједник: Ако буде суду потребно 
то, он може знати без да се то овдје 
претре :а.

Вукчевић: Доста је било оговарања са 
стране. Ја сам чуо од држ. тужиоца они 
дан, да је иредао увјерен.е о мом вла- 
дању, и може бити да је онај који је 
највише клеветао, дао то увјерење о ме- 
ни. Ја сам рад у четири ока са сваким 
стати. За цијело вријемо мог службовања 
нијесам добио ни једне оиомене, за мене 
је ово грозно мјесто, а и за свакога, а 
камо ли за оног, који се је чувао и нај- 
мање замјерке.

Предсједник: Нека дође Михаило Ива- 
новић?

Дајем мали одмор.

Послије одмора.
Предсједник: Нека уђе Михаило Ива- 

новић. (Улази).
Предсједник: Јесте ли ви Михаило Ива- 

новић?
Мих. Ивановић: Јесам.
Предсједник: Одакле сте?
Мих. Ивановић; Из Куча.
Предсједник: Којег сте занимања?
Мих. Ивановић: Судија у оставци.
Предсједник: Јес ге ли када кажњавати?
Мих. Ивановић: Нијесам никад.
Предсједник: Ви сге чули оптужбу 

држав. гужиоца, она иротив вас истиче;
1. ) По исказу оптуженог Стевана Рајко- 

вића да је овоме Даковић уз пут од 
Дубровника до Цафтата, износећи завје- 
ренички план у детаљима и личности ан- 
гажоване у завјери, нарочито нагласио 
вас и вашу улогу, а на име, да сте се 
ви ималн придружити Васојевићима на 
челу с Васом Ћулафићем, те тако Васо- 
јевићи и Кучи ударити на Подгорицу; 
поубијати све по злу познаге насилнике; 
разорити казнеии завод у Подгорици и 
пустити затворенике са Лазаром Сочицом. 
Да.ље је М. Даковић у Котору на сас- 
танку у кући Косте Милиновића пред: 
Рајковићем, Р. Поповиђем, Милијом Па- 
вићевићем и Савом Ђурашковићем гово- 
рио, да ће неколико самозапаљивих бом- 
ба, које су донијели Ђуро Војводић и 
Тодор Вожовић из Биограда, послаги 
вама у Куче. И иначе, како каже Рајко- 
вић, да је Даковић скоро редовито на 
конференцијама у Котору истицао вас.

2. ) По исказу оптуженога Васа Ћула- 
фића, да сте према реферату Пегра Но- 
ваковића, на познатој копференцији у 
Виограду и ви један од деветорице, који 
су конферирали на гако званој Романовој 
ливади и донијели закључке у смислу 
којих је НоваковиА иошао у Виоград, а 
они, дакле и ви, остали у Црној Гори, да 
сондирате терен за намјеравани преврат. 
Да је Ћулафићу, како овај каже, нричао 
Тодор Вожовић приликом предаје бомба, 
да сте пошли у Куче, бајаги да их по- 
мирите, а у ствари да их утишате док 
бомбе не стигну и другим нлеменима, 
пошто их Кучи већ имају. У тужби се 
наглашује да сте у истини у те дане 
предали оставку на државну службу и 
пошли у Куче.

3. ) По исказу Ђура Војводића, да је 
РајковиГ. 12 окт. пошао са 3 комада бом- 
ба из Виограда иут Гружа, а Васо Ћу- 
лафић са 12- 20 комада бомба нреко 
Крагујевца у Васојевиће, одакле ђе један 
дио послати вама у Куче; Дал>е 19 окт. 
како каже Војводић, разлагао му је Да- 
ковић у хотелу „ЗгасД \УЈеп“ план на- 
мјераваног преврата, и гом приликом ис- 
као Андрију Радовића п Вас, као Јвудс 
који стоје на челу. 20 окг. пошјш су из 
Котора у Рисан Марко Даковић, Петар 
Новаковић и Ђуро Војводић, и неки 
продужили пут за Нови а Даковић саТо- 
дором Вожовићем и Јовапом Ђоновићем, 
који су ту били, остао да сачека иотре- 
бите информације од својих једномишл.е- 
ника из Црне Горе, међу којима је сно- 
менуо и вас.

Војводић гврди. да му је Тодор Во- 
жовић уз пут од Биограда до Рисна ре- 
као, да ће Михаило Ивановић са Кучима 
преврат почети, а Андрија Радовић, да 
ће доћи у Котор ради споразума са М. 
Даковићем.

4. ) По исказима Ђорђија Контића н 
Душана Ђоновића, да су 21. октобра 
донијели писмо од Марка Даковића из 
Котора Милошу Ивановићу, вашем брату, 
који је, како је споменуто у исказима 
Ђорђија Контића, изложен план намје- 
раваног преврата, те у којем се између 
осталога спомин.е и евентуална ваша 
улога тј. да присуством својим са Кучима 
на Цетињу обезбиједите успјех преврата; п

5. ) По исказу Радована Мињића, Да- 
ковиђ је ио њему поручио вама н А. 
Радовићу, да један од вас сиде у Котор.

То су основи тужбе, који вас терете. 
Прије него би одговорили на тужбу, ка- 
жпте, познајете ли ви Марка Даковића?

Мих. Ивановић: Познајем.
Предсједник.- Од када?
Мих Ивановић: Познајем га назад 

двије три године, а видио сам га и код 
полиције у Обл. Суду.

Предсједник: Познајете јш га од прије?
Мих. ИвановиГ.: Познао сам га у Вио- 

граду као ђака.
Предсједник: Је ли вам био колега?
Мих. Ивановић : Вио је мла1?и ио го- 

динама од мене.
Предсједник: Познајете јш ви Петра 

Новаковића?
Мих. Ивановић: /Тознајем из једне 

иарнице у Великом Суду, а то је било 
негдје прије пола године, кад је био ио- 
зван, да иреда неке новце. Познајем га 
веома слабо.

Јесте ли, Ивановнћу, када водили пре- 
писку са Новаковићем или Даковићем?

Мих. Ивановић: Никако. Са Новако- 
вићем сам се слабо познавао, а са Да- 
ковићем сам се гледао по улицама н ка- 
фанама, као и са другима. Нијесу ми били 
никакви пријатељи нити познаници. Ја 
сам их сматрао као младе људе и дјецу 
— то нијесу моји другови.

Предсједник: 7/ознајете ли Тодора Во- 
жовића?

Мих. Ивановцћ: Не познајем.
Предсједник: /7ознајете ли Стефана 

Рајкозића?
Мих. Ивановић: Не познајем.
/7редсједник: /7ознајете ли Васа Ћула- 

фиђа?
Мих. Ивановић: Познајем као посла- 

ника из скупштине, али веома слабо.
Предсједник: Кажите Ивановићу, да јш 

сте били на каквом састанку на г. з. Ро- 
мановој ливади, а на данашњем општин- 
ском парку и ако сте били, кад је био 
тај скун, и ко је био ирисутан?

Мих. Ивановић: Ја иа никаком саста- 
нку нијесам био нрисутаи, осим на оби- 
чним шетњама. Шетао сам са Радовићем 
и Ђуровићем ио три четири иута, али 
никад нијесам био ирисутан скуну, гдје 
су били рецимо Даковић и Новаковић, 
јерови се нијесу с нама дружили, а могуће 
да су се ђегођ када и придружили, али 
да смо били с њима на каквом скупу, то 
јс аисолутно неистипа.

ПредсЈедник:: А што би сте рекли на 
то Ивановићу, шго тврди Ћулафнћ, да 
је говорио Петар Новиковић, да сте га 
послали и ви, између осталих, да пође у 
Виоград, да тамо постакне ђаке и т. д. 
а у главном, да реку Васу Ћулафићу, да по- 
несе бомбе иреко старе Србије и донесе 
их у Васојевиће Раичевићу.

Мих. Ивановић: Ја знам то, да ја иити 
сам био на каквом збору, нити на каквој 
конфенренцији. Могу казати и ово, да ја 
у опште не вјерујем, да је Марко Даковић 
говорио то Новаковнћу.

Предсједник: А ио чему то мислите?
Мих. Ивановић: За то што тај Новако- 

вић или би морао бити до краја дијете, 
или иак Ћулафић не говори истину.

Предсједник: А што би сте казали на 
то, што је Даковић вас пред Рајковићем 
истакао као јако склоног за овај завје- 
ренички покрет, а тако исто и пред Вој- 
водићем, јер један и други тврде, да је 
Даковић о вама говорио, да сге ви и 
Андрија Радовић главни основ у тој 
ствари.

Мих. Ивановић: Тако исто држим да 
Даковпћ го није говорио. Нећу казати 
да је то немогуће. Даковић је млад чо- 
вјек и како чујем прећеран и. т. д. ио- 
знаЈемо се. Он не зна зашто сам ја ио- 
шао у Куче, чујали су, да су Кучи неки 
заиаЈвиви елеменаг и свакако, толико 
прије, што је човјек млад, да је могао 
мислити, али не вјерујем; но вјерујем да 
иије говорио Рајковиђ истину и да ннје 
било на Цетињу овога збора којим се 
ја теретим.

Предсједник: Виђиге бомбе — согриз

Мих. Ивановић: Имаде иолитичких збо 
рова који се нарочито стварају. Ви зна 
те Крал.а Милана. То се може вазда уде 
сити.

Предсједник: Ви мислите да је то уде 
шено?

Мих. Ивановић: Могу нагађати — н 
тврдим, али само по овоме што се ја те 
ретим, видим да је све што се проти 
мене износи неистина и на основу тог 
могу нагађати и мислити да не постојг 
у голико нрије, што мени та цијела за 
вјера и.згледа смијешна и немогућна, ба 
онако како сам чуо у опгужби.

Предсједник: По чему?
Мих. Ивановић: Прије свега за го, шг 

се та завјера не би могла извести. Какч 
бих ја могао подићи Куче, да крену з 
нама, кад би то било ионижење, ја ми 
слим за једно илеме?

Иредсједник: Јесте јш чули да је Ћу 
лафић носио 10 бомба, које је примш 
од Вожовића, и од коих би, како каж 
нстп Рајковић, Ћулафић имао двије д 
попЈЈве вамау Куче. Зашто би, на примјер 
Марко Даковић, ирема исказу Рајковића 
говорио.да вамсепошљу ситне.само запа 
љиве бомбе, што Војводић ири.знаје, д; 
су их донијели из Виограда у Груж I 
одатле до Котора и откуда би Марк< 
Даковић могао говорити Милији Пави 
ћевићу, да вам добаци до Обзовице ди< 
бомба?

Мих. Ивановић: Казао сам, ако завјер; 
постоји фактично и ако је М.Даковић уми 
јешан, онда је он могао претпоставити 
да ми пошље бомбе, али ја не вјерује/ 
за завјеру, и ако би М. Даковић посла, 
бомбе, то би било као за одбрану, али н 
за нападај. Она, т. ј. у опште завјера, н 
ои могла ни бити. Цијела ствар иросп 
изгледа немогућа.

Предсједник: Дакле ви рекосте, могу 
ће је за одбрапу. Дакле, вријеме једа с 
бомбама бранимо, а не разлозима.

Мих. Ивановић: Разлога није било ни 
каквијех од Томановићеве владе, нити за 
кона, ни моралне политике. Она је нам 
РУшила куће и т. д.

Предсједник: Кад је рушила куђе’
Мих. Ивановић: Знаге, — љетос.
Предсједник: Је ли која послије пору 

Шена, откако су откривене бомбе 
Церовића.ВаН°ВИ^: Напад "а Ђ№

МнуДСЈиДНИК Је/’1Ии"у РазРУшена кућа
ТзМт Н0ВИ ': Нб ЗНЗМ’ СЗМ0 Знал1
Да му |е иападана.

Предсједник: Је ли ко повријеђен?
Мих. Ивановић: Не знам. Чуо сам, да 

је неко био ран.ен и да се је пуцало. А 
мојшм вас, сумња иостоји, суми.а у пр- 
вом реду, да завјера не постоји. У оста- 
лом, јесу јш испитани свједоци, и је ли 
истина, да су Вожовић и Даковић гово- 
рили то против мепе?

Предсједник: Минић!
Мих. Ивановић: Који Минић?
Предсједник: Радован Минић. Тужба 

истиче да Радован Минић тврди, да је 
н.ему 18. окт. Марко Даковић поручио, 
да рече Андрији Радовићу или Михаилу 
Ивановићу, да сиђе који у Котор ради 
договора, или да пошљу кога другога.

Откуда би могао Марко Даковић 
поручивати по појединим особама, да 
се ви сасгајете с њиме, кад не би имали 
неких веза и одношаја, који су слутили 
на овакве ствари?

Мих. Ивановић: Ми смо имали једине 
одношаје, што се Марко Даковић пока- 
зивао као наш политички пристали- 
ца, као шго сви у опште млади људи, 
ђаци агитирају, иначе друго ништа.

Предсједник: Је ли ту свједок Радован 
Минић? Ако није ту — нека се нађе.

Имате ли још што рећи у своју од- 
брану пред судом?Ја сам вам упутио пи- 
тање, кад сте пошли са Цетиња и зашто?

Мих. Ивановић: Кад сам пошао из 
Цетиња чини ми се 19. окгобра, то ће 
се наћи, исгога дана кад сам предао 
оставку на службу у Великом Суду, по- 
шао сам у Куче. Прије свега, одавно сам 
болестан и изјавио сам г. Радовићу и 
другим но.знаницима, да намјеравам дати 
оставку. И ви сви знаге, да сам боле- 
стан и да сам слабо вршио своју дуж- 
носг.

Предсједник: Ради тога сдедакледали 
оставку, што сте били болесган?

Мих. Ивановић: Имао сам разлога. У 
мају мјесецу почео сам бацати крвитражио 
од др-а Томановића допуст, који ми га 
није дао и ја сам дао послије оставку. 
Кад сам се вратио овдје, мој брат ми је 
иоручио: ти си слаб а ири том напада се 
на клубаше, дођи кући, и вели да му 
је то отац казао. То је писмо огац уиу- 
тио по неком се.љаку, које је, вели, из- 
губио. Имам да речем кад је завјера от- 
кривена, а кад сам ја пошао у Куче?

Предсједник: То ће суд утврдити ако 
могне.

Мих. Ивановић: Даље тражим, да се 
преслушају свједоци пред ко]има су то 
говорили Новаковић, Вожовић и Дако- 
вић и да се констатује, јесу ли то гово- 
рили?

Предсједник: Да је хтио доћи Вожо- 
вић, Петар Новаковић и остали, који су 
позивати но неколико пута, могуће би 
рекли да није истина, могуће би се до- 
шло до чистине, а овако, ми се мо- 
рамо послужити са овима који су ту. 
У оваким парнииама ријетко има свједока, 
ту се тешко свједочи.

Мих. Ивановић: Ајш се може доћи до 
тих преслушања.

Предсједник: На нримјер, како мислите 
да се може доћи до тих нреслушања?

Мих. Ивановић: Да се саслушају: Пе- 
тар Новаковић, Марко Даковић и Тодор 
Вожовић.

Предсједник: Они су нозивати да дођу, 
и баш тај непредстанак суду отежава мно- 
го ствар.

Мих. Ивановић: Пошто се го писмо мо- 
га оца изгубило, мени је браг то ус- 
мено саопштио. Мени је било жао дати 
оставку зато, што сам сиромах. На- 
кон тога се образовао суд, да суди мо- 
га оца. Он је иисао неке чланчиће про- 
тив вој. Пламенца, и онда се образовао 
нарочити суд војнички, да га суди.

Предсједник: Је ли се то тицало вој- 
ничких ствари, или само прогив закона 
о шгампи?

Мих. Ивановиђ: Тицало се само вој- 
ничких ствари, али закон о штампи каже, 
да овакве л.уде суде само Обл. Судови; 
за њега је пак био створен војнички Суд, 
који је био само састављен од полити- 
чких противника мога оца. Ја сам оти- 
шао код минисгра Томановића н рекао 
му, да се гази закон, и молио га, да тога 
суда не буде; он је само слегао раменима 
и рекао ми пигајте за то министра Ми- 
тра Мартиновића. Ја сам отишао к н>ему 
и он ми је рекао: мн знамо што радимо 
п ми ћемо за то одговарати. То ме уври- 
једило и дошао сам у суд на своју ЛУ*' 
ност. Кад сам дошао у суд, ви, Г. Гој- 
нићу, срели сге ме и рекли да ћете ме 
казнити, и ја сам на то рекао да ћу М 
ти оставку. При том, то је било негђе 
у мјесецу септембру, кад су дани постали 
хладнији, осјећао сам тешко дисање. Сви- 
ма сам се жалио да тешко дишем а Д'Р 
Матановић и доктор и.з Веча ми рекоше 
да морам проводити зимске дане у При* 
морју, но ја сам мислио ићи кући, ЈеРЈе 
тамо много пријатнија клима но овђе 
Сви ти разло.зи учинили су да да1" °с 
тавку, а непосредни повод јест противУ 
законити суд против мога оца.

Предсједник: Што имате рећи на ■ 
што је Даковић упућивао писмо 0Ра -’ 
вам Милошу у којем вас наговара 
ведете неколико Куча на Цетиње V сВ"



ху извршења овога завјереничкога плана 
што и ваш брат признаје да су ђаци’ 
долазили код њега и тумачиди у неко- 
лико једно писмо и истицали ријечи Да- 
ковићеве, да препоручи вама и Милоса- 
ву Раичевићу, Вукчеви*у и Пилетићу, од- 
носно довођења војника на Цетиње?

Је ли вам што о том казивао брат?
Мих. Ивановић: Није, нити ми је ка- 

зивао брат, нити сам се с њим виђао, 
нити преписивао. Ја у опште о том не- 
мам појма.

Судија Р. Поповић: Ви рекосте да сте 
пошли 19. септ. с Цетиња. Јесте ли посли- 
једолазили на Цетиње?

Мих. Ивановић: Нијесам. Ја сам чо- 
вјек ирави, а видио сам да се гонимо 
неправедно.

Предсједник: Одговорите на питање, 
јесте ли долазили на Цетиње?

Мих. Ивановић: Ја нијесам, а могу до- 
казати да из села нијесам никуђ ходио 
за то вријеме.

Предсједник: Идите Ивановићу на своје 
мјесто, а свједок Минић ће се саслушати 
приликом суочења са Андријом Радови- 
ћем, а у исто вријеме бићеге позвани 
ради исказа тога свједока односно поруке 
Марка ДаковиАа, да ви или Андрија Ра- 
довиЛ сиђете у Котор или да пошљете 
нарочитог човјека.

Дредсједник: Нека се доведе Др. М. 
Марушић (Доведен Д-р М. Марушић).

Јесте ли ви Др. Марушић?
Др. Марушић: Јесам.
Дредсједник: Одакле сте родом?
Др. МарушиА: Из Вражегрмаца.
Дредсједник: Каквог сте занимања?
Др. Марушић: Љекар.
Дредсједник: /7ротив вас у оптужби 

стоји:
1. По исказу Рајковићеву, да му је Да- 

ковић уз иут од Дубровника до Цавтага 
оцртавајући и нлан намјераваног превра- 
вата те истичућу улоге намијењене по- 
јединим саучесницима у завјери, сиоме- 
нуо, да ће се Снасоју Пилетићу и Пипе- 
рима придружити и Д-р Марушић. Даље 
да је 18. окт. у Котору М. Даковић у ку- 
ћи Коста Милиновића у Котору пред 
Илијом Ивковићем, иначе познатим гла- 
соношом Даковићевим, Радоњом Попо- 
вићем и Стеваном Рајковићем, информи- 
рајући их у ствари намјераване завјере 
спомињао и вас — Марушића, као јеанога 
завјереника. Длл>е да је 20. окт. пред 
горњима и Јованом Миловићем-Баилом, 
Душаном Ђоновићем и Ђорђијом Конти- 
ћем у Котору говорио Даковић, да је 
неколико бомба послао на Грахово, а 
неколико у Никшић, и наредио да се 
пошље која и вама — Др-у Марушићу.

2. По исказу Васа Ћулафића, да пре- 
ма реферату Петра Новаковића на по- 
знатој конференцији у Биограду нијесте 
до душе ви присуствовали познатом са- 
станку деветорице на Романовој ливади, 
али се, како је Новаковић извијештен 
од оних деветорице кад је иослан у Би- 
оград, потпуно слажете с њиховим .за- 
кључцима.

И најпослије околност, да се у писму 
упућеном од Тодора Божовића по Влади 
Дамјановићу Марку' Даковићу 27. маја 
1907. год., из којега провирују ирипреме 
за револуцију у Црној Гори, обраћа исти 
и на Д-ра Марушића, т. ј. налаже Марку 
Даковнћу да извијести и вас— Д-ра Ма- 
рушића, да ће Божовић с друговима 
кренути од нрилике иреко Дрине и иро- 
дријети у „атаре“ Лазара Сочице.

/7рије негр бисте одговорили на поје- 
дине основе ове оптужбе, кажите, ио- 
знајете ли Марка Даковића?

Марушић: /7о.знајем, исго колико и ви.
Ја га иознајем, откад се његова пар- 

ница свршила. Ја са Даковићем нијесам 
имао никаквих веза, ни писмених, ни ус- 
мених, ни порука, а то зна цијела Црна 
Гора, а особито зна вдаст црногорска, 
јер. пошто се одложила Скуиштина, ја 
сам отишао на Данилов-град.

/7ослије, кад су ме премјестили на 
Ријеку, ја нијесам могао да се примим 
ТУ и доиста би ми се фамилија упропа- 
стила. Онда сам дао оставку и остао 
сам у својој кући, иослије сам отишао...

Предсједник: Је ли био Марко Дако- 
вић интиман с вама?

Др. Марушић: Он није ништа са мном 
више био интимнији, но с другим Црно- 
горцима. Казао сам и у испитима вла- 
стима, откад сам био познат с њим, али 
вијесам имао никаквих веза, као што зна 
власт црногорска, јер, кад би имао везе 
с њим, то би знао и каиетан дотични, и 
•Јнате ви сви судије, да никакве везе ни- 
)есам имао с њим.

//редсједник: /7ознајете ли /7етра Но- 
ваковића?

Др. Марушић : 77ознајем, и то кад сам 
оио у Скупштини.

//редсједник: Јесте ли с њим у интим- 
ности?

Др. Марушић: Никакве друге интим- 
ности није било међу нама, но као са 
осталим братом Србином, нити сам пре- 
ниску водио с њим, нити ништа; може 
оити, да сам му се неки пут и оиор по- 
казао.

//редсједник: Је ли вам познато за ка- 
кав састанак на Романовој ливади?

Д-рМарушић: Ништа, накооно, штосам 
чуо из тужбе. Ја не знам, који су та деве- 
торица, који се именују.

/7редсједник; /7рема исказу Ћулафића, 
њих је Новаковић споменуо у хотелу 
„Паризу“, наиме Церовића, Радуловића, 
Ивановића, Хајдуковића, Раичевића и 
друге. Казао је, да ви истином нијесте 
ту били, али ви да исто одобрајете њи- 
хове закључке.

Др. Марушић: Кад је то било?
/7редсједник: Кажитеви, кадјето било?
Др. Марушић: Молим, кад је то било? 

Да чујем, да кажем, гдје сам био у то 
вријеме.

/7редсједник: Ни Новаковић не каже, 
да сте ви били.

Др. Маруишћ: Кад је рекао о томе са- 
станку, могао је рећи, кад је то било.

/7редсједник: Он је иоменуо само, да 
је го било испред поласка његова из 
Црпе Горе, не обиљежавајући дан, када 
је то било, а именујући имена тих л.уди.

Др. Марушић: Ја сам био под истра- 
гом, а како сам могао бити са Дакови- 
ћем, кад је Даковић био у затвору и био 
је у рукама власти. Ја нијесам никаказ спо- 
разум имао с њим, он је био у рукама 
власти; а да сам имао везе, не би остале 
тајне, но би се знало, да је што било.

/7редсједник: Шта бисте имали рећи 
на оно, што Рајковић истиче, да му је 
причао Даковић, да одобрава, да ћете 
се и ви придружити Пилетићу итд?

Д-р МарушиА: Ништа, вјерујте, пс бих 
друго могао казати, него ви, или ко 
од вас.

Што бих ја могао знати о томе?! 
Питање је, је ли што из могао духа 
истакнуло? Јесам ли ја што учинио?

А могао је о мени да говори, и Марко 
и Јанко, а ви знате, да је човјек дужан да 
само за своја дјела одговара, па било то 
ријечи, било пнсмо.

Ја, као што сам казао никакве везе 
нијесам имао, и пошто се свршила пар- 
ница, ја сам био под истрагом, а 
послије је ДаковиАа полиција ставила 
у затвор, па га ослободила и чуо сам 
касније, да је Даковић емигрирао, и 
више не знам ништа о тому, па питам 
свакога у Црној Гори, да ми каже, јесам 
ли са Даковићем шго сумн.иво разгова- 
рао?

Ја сам човјек од 50 година, имам до- 
маће васпитање, искуства више но Да- 
ковић, нијесам ја такав, да дјеца са мном 
располажу и да ме придруже Пиперима. 
Нијесам аутомат, нијесам ја своју главу 
носио за остали свијет, но за самог себе, 
ниги своју част излагао, да дјеца с њом 
располажу.

Предсједник: Чули сте. да се истиче 
у тужби, да је Даковић 20 окт. у кући 
Косте Милиновића, гдје је био Крсто 
Миловић Баило, питао за Вујадина Оки- 
чина Вујачића, који није хтио да предстане 
суду, питао га је Даковић за Вујадина и 
том приликом рекао је, да ]е иослао Ђу- 
кановићу неке бомбе и г. д.

Откуд би Даковић могао говорити на 
том скупу, кад не би нмао какву везу с 
вама?

Д-р Марушић: Ја сам казао да је утвр- 
ђено, и може се утврдити од црногорске 
власти и од свакога, најприје, јесам ли ја 
имао икакве везе са Даковићем, да се 
ово утврди. Што се гиче другога, он 'је 
могао говорити Марку и Јапку, али чо- 
вјек се нада на брата и на самога себе, 
па најпослије се разабере и од доброга 
пута, а камо ли од злога иута. Ја му 
нијесам дао никаквог иовода.

Предсједник: По чему се је могао он 
поуздати и говорити о вама?

Д-р Марушић: Ја бих сам рад био зна- 
ти. Али тужба против мене се је мета- 
морфозирала, да је не би познао ни онај 
који је најпрви оптужбу саставио.

Како се ко у мене могао поуздати и 
говорити о мени, то нема никаквог зна- 
чаја, но јесам ли ја што учинио или не?

Међутим то се на памет говори, да је 
Даковић говорио о мени и т. д.

Предсједник: То каже Рајковић.
Д-р Марушић: Ја се с Рајковићем ни- 

јесам суочио. Ово је пети пут, да ја из- 
лазим иред власт, али како рекох, моја 
тужба је много метаморфоза претрпјела. 
Најнрије ми је казато на Данилову-граду, 
да ме је власт лишила слободе, претре- 
сли су ми стан и кад је стан претресен, 
капетан ТЗуровић казао ми је, да нема 
пишта и рекао ми је, да вас морам ли- 
шити слободе због тога, што вас неко 
компромитује писмима.

Био сам на испиту у полицији и они 
су ме иитали дуго о мени и најпослије 
казали, да ме је Даковић компромито- 
вао, казали су ми, да ми је Даковић по- 
слао једну велику бомбу и ја сам одго- 
ворио, како је у записнику.

Послије сам позват 5. марта, и то ми 
се исто на испиту ионавља.

Послије тужба је прочитана нешго 
друкчије, а најпослиуе дошла је ова тужба. 
То је тако мегаморфозирано, да ни суд 
не би могао познати оптужбу.

Предсједник: Факт је, да је Божовић 
послао писмо поДамјановићу.У том писму, 
које ће бити прочитано баш у ирису- 
ству вашем навјешћује се неки атак или

I уиад ђака из Биограда и каже се, да 
Даковић саопшти то Михаилу Ивано- 
вићу, Раичевичу, Вукчевићу и Марушићу, 
да спреми што треба, а пошто не може 
све у потанкостима испричати, каже, да 
ће то Дамјановић казати.

Откуда Тодору толико поуздан.а, да 
има толико ослонца, да пише Даковићу, 
да се упозна са доласком ђака.

Др. Марушић: То је један факт, који 
ја вјерујем, и вјерујем да пише тако, и 
ако није још прочитано. Али, господине 
предсједниче, ја изјавл.ујем овдје, и то 
ће остати вјечита истина, да ја Тодора 
Божовића до дана данашњега не знам, 
и да није било ове афере, ја га још не 
бих чуо, нити познао. —

Какав сам ја повод њему могао даги, 
да он то иише, кад га ја не знам до да- 
на данашњега? Ја га не познајем, ни- 
ти сам се с њим преписивао, ни ништа 
друго, нако што сам чуо, да је нисао. 
Што је иисато— ви знате, а ја не знам.

Предсједник: Јесте ли ви примали 
какве иоздраве од каКвих ђака, Дако- 
вића, Врбице и г. д.?

Др. Марушић: Ја не, никада. Само кад 
сам био изабрат за народног посланика, 
иримио сам брзојавно честитање од Да- 
ковмћа и Дамјановића, мог сестричића 
Онда сам био љекар и ходио сам, да 
пресађујем красте, те му нијесам ни од- 
говорио на ту честитку.

Предсједник: Ш го је вама Дамјановић?
Др. Марушић: Дамјановић је мој ро- 

ђени сестричић и Владимир Дамјановић
они су браћа.

Предсједник: Је ли вам донешеи из 
Биограда какав сат?

Др. Марушић: Још овдје док сам био 
посланик, моја жена иисала ми је, хоће 
ли писати мому сестричићу у Биограду, 
кад дођс, да јој донесе један сат из Јова 
Антоновића. Нијесам ни до данас за гај 
сат ни гроша давао.

Предсједник: Имате ли које иисмо,
да сте ви примили овај сат?

Др. Марушић: Било је нисмо, али ка- 
ко ми је кућа разорена — упропашћено 
је, и уједно са мојим дипломама, и дру- 
гим иисмима, све је то упропашћено.

Предсједник: Да ли сте ви Дамјано- 
вићу писали, или ко други?

Др. Марушић: Моја жена.
Предсједник: Али на једном мјесту, 

ириликом саслушања, Дамјановић вели, 
да сге му ви иисали, а не жена.

Др. Марушић: Ја мислим, никад ја 
нијесам писао односно сата, но моја 
жена, по мом одобрењу.

Предсједник: Дакле, ви признајете, да 
сте добијали поздраве?

Др. Марушић: Ја сам добио поздраве 
1905. године, кад сам изабрат за носла- 
ника.

Предсједник: Јесте ли писали какве 
пјесме, и какве сте пјесме пјевали?

Др. Марушић: Што знам ја! Пјевао 
сам према приликама, како ме шго на- 
гнало.

Предсједник: Приликом иретреса у ва- 
шој кући нашла су се нека писма и 
једна пјесмица, истина није потиисана, 
која дише револуционарним духом.

Држ. туж. П. Вуисић: Молим вас, го- 
сподине иредсједпиче, да ноставим једно 
питање.

Онај дан, 12. маја, када се тужба про- 
читала, наглашено је, да сте дошли 15. 
септембра у колима заједно са Рајкови- 
ћрм од Данилова Града до Подгорице 
и ви сте рскли гласно, да је то лаж. Др- 
жите ли се и сада, да је то лаж?

Др. Марушић: Ја се држим тога фак- 
та, да нијесам с Рајковићем путовао ни 
10 минута, а не толико пута.

Држ. туж. Вуисић: Јесте ли ви дошли 
у Подгорицу по позив обл. суда?

Др. Марушић: Јесам дошао. Г. Дрл^е- 
вић био је судија и зна, зашто сам био 
позват, али нијесам путовао с Рајковићем.

Држ.туж. Вуисић: Можете ли ви знати, 
која је била ваша дружина ?

Др. Марушић: Не знам.
Држ. туж. Вуисић: Можете ли знати, 

колике су особе билс у тој кароци?
Др. Марушић: Ту су биле, не знам тач- 

но, 2—3 особе. Тто ја знам?
Држ. туж. Вуисић: Познајете ли једну од 

тих особа ?
Др. Марушић: Не сјећам се ни једне.
Држ. туж. Вуисић: Колико је билоособа?
Др. Марушић: Двије или три особе, 

били су неки Турци.
Ја сам био позват и није ми ни казано, 

зашто сам био иозват, и нашао сам кола 
ге свршио ствар.

Држ. туж. Вуисић: Тврдите ли ви, да 
Рајковић није био ту, или не можете са- 
мо знати, а међутим Рајковић тврди, да 
је био ту, а оне друге особе били су не- 
ки Турци.

Прелсједник: Могуће, да га нијесге уо- 
чили, ма да он тврди, да сте с њим до- 
шли?

Држ. туж. Вуисић: Молим вас, знате 
ли ви, да су још једна кола ходила иза 
вас од Данилова-Града до Подгорице?

Др. Марушић: Ја не знам, ниги сам 
водио рачуна о томе, колико је било пре- 
да-мном п за мном. Ш го бих ја знао, 
ко иде за мном!

Држ. туж. Вуисић: Може бити, да г- 
Марушићу није пало \ око, али г. Мин. 
Ун. Дјела и моја личност били су у ко- 
лима, а Рајковић и Марушић били су у 
колима пред нама.

Судија Р. Поповић: Кад сте нрви иут 
унознали Рајковића?

Др. Марушић: Први иут сам га видио, 
кад је поштом путовао, кад се је разру- 
шила никшићска штампарија, кад је пре- 
ко Данилова-Града отишао иоштом.

Предсједник: Нека дође Рајковић.
Др. Марушић: Нити сам вас, г. Вуиси- 

ћу, опазио, ни г. Мин. Ун. Дјела.
Држ. туж. ВуисиА: МогуАе! МогуАе!
Др. Марушић,- Радији самда меубијете 

правога него кривога.
Предсједник: Нидао Бог. Неће, неће!
Др. Марушић : А хоће најпослије Бог 

свакога и правога и кривога.
Предсједник: Неће правога.
Др. Марушић. Ма хоће и иравога и 

кривога.
Предсједник: Рајковићу, кад сте ви оно 

дошли из Никшића на Цетиње?
С. Рајковић: 16. септембра.
Предсједник: Јесте ли гледали гдје уз 

пут Др. Марушића?
С. Рајковић: Јесам.
Предсједник: Гдје?
С. Рајковић: Од Даннилова-Града до 

Подгорице заједно смо иутовали у јед- 
ним колима.

Предсједник: Је ли још ко био ту?
С. Рајковић: Били су још два или три 

Турчина из Подгорице.
Предсједник: Јестели што разговарали 

том приликом?
С. Рајковић: Јесмо.
Предсједник: О чему?
С. Рајковић: Почели смо о које чему. 

Причали смо о догађајима у Никшићу 
и о догађајима по селима. Тужио се на 
насиље главара. Разговарали смо о са- 
свим обичним стварима.

Предсједник: Марушићу, сјећате ли се 
сада ?

Др. Марушић: Нити сада, нити никада.
С. Рајковић: 4а сам дошао од Никши- 

ћа колима до Дан.-Града, а одДан.-Гра- 
да заједно с вама у колима до Подго- 
рице. Ви сте путовали за Обласни Суд 
у Подгорицу и журили сте кочијаша 
да сгигнете прије нет сати.

Др. Марушић: Никада истина није, да 
сам ја од Дан.-Града до Подгорице иу- 
товао с њиме. Он је наљегао иоштом. 
Имадеш и свједока! Кароца је била неког 
мени нознатог, а ето и кочијаша. То није 
без везе. Нијесам с вама путовао, а први 
иут сам вас видио онога дана, и то не 
шћасте ми у очи насти да не бјесте у 
иодераном капуту. Ви сте продужили 
пут дал.е, а ја исто; нека се утврди факт.

Предсједник: Ви кажете да га нијесге 
гледали?

Др. Марушић: ја сам га видио на Дан.- 
Граду, он је ирошао а ја сам остао.

С. Рајковић; Ја сам дошао у кароцама 
ло Дан.-Града са једним хоџом из Ник- 
шића. Нијесам знао хоће ли Марушић 
путовати до Подгорице или не. Док сам 
ја ручао кочијаш је сиремио кола. Кад 
сам ја дошао до кола, у колима је сје- 
дио Др. Марушић на сгражњем мјесту, 
а ја на првом.

Д-р Марушић: Никада с вама ја пу- 
товао нијесам

Бран. Пламенац: Ова околност заслу- 
жује да се утврди.

Д-р Марушић: Ово је важно. Зашто 
би ја крио да сам путовао с њим. Он је 
дошао поштом и ја сам га видио гдје је 
изашао из иоште и ноштом отишао из 
Данилова-града. То се може утврдити и 
данас знају они, који су ондје били. Да 
се није рекло да је штампар, никада се 
о томе човјеку не би могао досјетити. 
Молим г. иредсједниче да се то утврди, 
има сигурно неко у Никшићу, који зна 
кад је он отишао и знаће је ли пошао 
колима или поштом.

Предсједник: Сједите.
Д-р Марушић: Молио бих да се ово 

утврди, заштоће сигурно неко у Никши- 
ћу знати од истих дотичнихкоји су држа- 
ли гу Народну Мисао, кад је пошао и како 
је пошао или колима или поштом, па 
да се утврди да је поштом наљегао преко 
Данилова-града ида је иродужио поштом.

Предсједник: Јесте ли пошли исти дан?
Д-р Марушић: Нијесам сигуран. Не 

сјећам се којега је дана прошао, и не 
сјећам се којега сам дана ја пошао у Обл. 
Суд. Молим да се нита из Никшића неко. 
је ли Рајковић пошао поштом или колима. 
Ја тврдим да је он пошао поштом. Ја се 
не сјећам који је био с њиме од лутника, 
али сигурно су с њиме Никшићани били, 
што су с њиме путовали поштом. Дакле, 
РајковиА је казао код иолиције да ми је 
Марко послао бомбе. Дал,е овдје кад су 
мене питали код суда, нијесте ме питали 
ништа, иего сејето доцније изглегло. За- 
што би ја одрицаода сам с њим путовао?

Предсједник; Кажите МарушиАу, да 
ли сте били на каквом састанку у кући 
А. Радовића и којом приликом?

Д-р МарушиА: Шта ја знам, били смо 
више иута код РадовиАа, и код овога 
Јелисије ГоспиАа. Код РадовиАа били смо



кад се састао клуб, а били смо и вазда, 
то ви врло добро знате.

Предсједник: СјеАате ли се састанка, 
на којему је био и министар руски Мак- 
симов?

Д-р МарушиА: Ја може бити да се 
сјеАам да је био такође и Максимов.

Предсједник: Је ли био више пута?
Д-р Марушић: Ја се сјећам једанпут?
Предсједник: Зашто сте били на том 

састанку?
Д-р Марушић: Били смо као обично 

на кафу.
Предсједник: Јесте ли се случајно тамо 

десили или сте позвани?
Д-р Марушић: Био је ондје министар 

руски, пили смо чај или каву, па онда 
пошли, нијесмо могли ништа о тајности- 
ма разговарати пред министром руским.

Предсједник: Је ли био гу Марко Ра- 
дуловић?

Д-р Марушић: Не сјећам се. Било нас 
је неколико.

Предсједник: А којих се сјеАате?
Д-р МарушиА: Био је домаАин куАе 

РадовиА, а други који су били нијесам 
сматрао да је тајна, нити сада памтим, 
који су били. Пили смо чај и разгова- 
рали, а послије пошли сваки својим 
послом.

То је било онда кад су мене два ба- 
талиона тјерали: пјешивачки и вражегрм- 
ски и кад је пјешивачки командир тра- 
жио од министра војног ио његовом при- 
знању џебану да тјерају мене, и ја сам 
бјежао преко иола Црне Горе пјешке. 
Био сам код мин. нредсједника, код мин. 
војног, код мин. ун. дјела, протестирао 
против тога насиља. Тражио сам аудијен- 
цију код Господара и нијесам је добио. 
Онда су наредили властима, те сам мо- 
рао да идем по наређењу власти и 
одма сам отишао у моје племе.

Предсједник: Сједиге.
Нека уђе Владислав ДамјановиА. 

(улази)
ПредсједникЈесте ли ви В. ДамјановиА?
Владислав ДамјановиА: јесам.
Предсједник; Одакле сте?
В. ДамјановиА: Испод Острога, из 

Дубраве.
Предсједник: Каквог сте заниман.а?
В. ДамјановиА: Ђак сам био.
/7редсједник; Које школе?
Дамјановић: Биоградске треће гимна- 

зије, а V. разреда.
/7редсједник: Јесте ли кад кажњавани 

од грађанске или школске власти?
Дамјановић : Увијексам имао примјерно 

владање, а никада нијесам долазио на 
суд до сада.

Предсједник: Ви сте чули тужбу др- 
жавног тужиоца. Она износи противу вас:

Околност, да сте донијели из Биогра- 
да два иисма Марку Даковићу, једно од 
Тодора Божовика датирано 27. маја 1907 
год., у ком се између осталога каже, да 
ће омладина из Биограда кренути од 
прилике нреко Дрине тако да продре 
у „атаре Лазара Сочице“. Уједно се 
упозорује Марко, да учини извјесне при- 
преме, те да извијести Михаила Ивано- 
вића, М. Раичевића, Д-р Марушића, Ла- 
зара Сочицу. Лазара Дамјановића ваше- 
га брата и све оне за које нађе потреб- 
но. Уједно се у иисму каже, да му не 
може све писати „јер се гакве ствари 
не нишу, нити се могу писати**.

Најпослије реченоје: „Сад долази тамо 
Владо Дамјановић, који Ае ти иричати све 
што је потребно опширније и више“.

Друго је писмо од Милутина Томића, 
такође датирано 27. маја 1907. год., у 
коме се између осталога каже: „из та- 
ко мучне ситуације, када би било људи, 
има само један излаз, а он ти је врло 
добро познат". Писмо се завршује рије- 
чима:„о свему осталом причаћети Владо"!

Познајете ли Тодора Божовића?
Дамјановић: Познајем.
Предсједник; Од када га познајете?
Дамјановић : Познајем га . .. видио сам 

га, гдје шета с мојим братом.
Предсједник: Познајете ли Милутина 

Томића?
ДамЈановић: Познајем.
Предсједник: Да ли сте ви донијели ова 

два иисма, једно од Тодора Божовића, 
а друго од Милутина Томића, како тужба 
гласи?

Дамјановић: Јесам. Писма су била оба 
затворена, а писана истог дана, кад сам 
кренуо. Имам ли право, да нешто про- 
читам?

Предсједник: Одговарајте на питања! 
Шта је то, што каже: „Сад долази лично 
Владо Дамјановић, који ће ти причати 
све штоје потребито, опширније и више“?

Дамјановић: То је обична реченица, 
која се пише, кад човјек носи писмо за 
другога из једног мјеста у друго у истој 
држави, а поготово се увијек гшше, кад 
човјек то нисмо носи из једне државе 
у другу. О другом чему ја немам појма.

Предсједник: Шта је то, о чему сте ви 
имали, да допуњате писмо?

Дамјановић: Прво треба да знате, као 
што знате, да ја не знам садржај писама, 
која су ми предата на станици.

Предсједник: А ко вам тврди, да их 
ви нијесте читали, кад су их упућивали 
Т. Божовиђ п М. Томић?

Дамјановић: Они су ми га писма дали 
на станици, то се може утврди ги ...

Предсједник: Како утврдити?
Дамјановић: То сте могли у свако 

доба утврдити, јер има неколико лич- 
ности, којн су биле на станици, кад сам 
ја кретао.

Предсједник; Суд је позивао Т. Божо- 
вића и да је дошао, суд би га могао 
испитати односно те околности, да ли 
вам је садржина писама позната или не, 
али Т. Божовић није дошао и зато ни- 
јесмо нашли за погребно, да га исгшту- 
јемо. Шго би га испитивали!?

Дамјановић: Зна се тачно, да су писма 
иисана 27. маја, а ја сам отишао из Био- 
града 27. маја, тачно у 4 сата послије 
подне. До 26. сам посјећавао гимна- 
зију, а тада су, се распустиле школе. 
Писма је нашла полиција код мене у 
оном стању, како сам их добио.

Предсједник: Гдје вам је полиција од- 
узела писма?

Дамјановић: Тачно у вароши на Грахову.
Предсједник: Зашто сте ви ишли ире- 

ко Грахова?
Дамјановић: Ја сам имао за то више 

узрока. На пр.: ја сам доста пута прела- 
зио преко Цегиња, па сам једанпут хтио, 
да идем преко Грахоза, да видим и тај 
дио Цр. Горе; а друго, била је баш про- 
шле године тамо велика прослава, па сам 
хтио, да видим, па да послије дадем ни- 
смо Марку Даковићу.

Мислио сам поћи у Никшић а треба 
да знате, да овијем путем није ми ништа 
даље. У осталом мислим, да могу ићи 
куда хоћу. Дошао сам куђи с том намје- 
ром, да проведем ферије у кући својих 
родитеља, да панем у њихов загрљај, а 
нијесам дошао због оних намјера, које 
ми ви намећете.

Предсједник: Реците ви, шго значи то 
у писму: „Сад долази тамо Владо који 
ће ги испричати све што је потребно 
опширније и више?“

Дамјановић: ја не знам што то значи, 
а не знам ни остало што значи.

Предсједник: Од куда је могао Тодор 
писати: „Владо ће ти све опширно рећи“.

Дамјановић: Тодор је могуће мислио, 
да ћемо се састајати, пошто је писао 
писмо, кад сам ја кренуо, да купим сат, 
за којега сте ви рекли, да је нослат Ма- 
рушићу с неком другом сврхом.

Предсједник: Ко је то казао?
Дамјановић: Власти и министар уну- 

трашњих дјела.
Предсједник: Баш ваша граја, коју сте 

учинили први дан, учиичла је, да нијесте 
сви ту и да не слушате расправу.

Др. Марушић: Резултат ће бити један 
те исти.

Предсједник: Зар вам није могао Т. Бо- 
жовић прије казати, него је написао писмо, 
о чему ћете информирати М. Даковића?

Дамјановић: Зна се то тачно, само ви 
нећете да знате.

77редсједник: Како нећемо!?
Дамјановић: Нећете кад тако говорите.
Предсједник: Треба да знате, да сте на 

оптуженичкој клуии. Идиге на своје мјесто.
Дамјановић: Ништа не мари.
Предсједник: Прочитајте писма, која је 

донио из Биограда Владислав Дамјано- 
вић и то: једно од Тодора Божовића Мар- 
ку Даковићу, а друго од Милугина То- 
мића истом Даковићу, а која датирају од
27. маја 1907 год.

Писар Краљевић чича: писмо Тодора 
Божовића.

Драги Марко,
Да, дубоко нас је коснуло твоје оп- 

ширно писмо и због судбине твоје као 
нашег друга, због доживљаја свих оних 
елемената који показују бар вол>у за спа- 
савање наше мученичке отаџбине, и због 
јадно! нашег народа, којему је роиац већ 
у грлу. Све смо ми то слутили по туж- 
ним гласовима, који су отуд долазили и 
по причањима наших јадника који су амо 
долазили.

Али: „једно срцехоАе, друго судба жели, 
ја по судби морам што она придели**... 
Све што смо урадили, ја ти не могу 

овде писати, јер се такве ствари не пишу, 
нити се могу писати — него тек у Аас- 
кању по несреАи иричати, па Ау чекати
кад се састанемо.

Ето о гоме Ау ти и писати.
Решили сМо да дођемо тамо, па да 

покушамо заједнички сви они који смо 
за заједнички рад и за ред, па што нам 
Бог да и срећа јуначка. Ти знаш добро 
нас, познато ти је како ми сви радимо 
систематски (!!), — те се може нешто 
очекивати тек у наглом преврату нашег 
мишљења и нашег решења. Никакве се 
одлуке друге нису смеле доносити, да 
се не бисмо распрскали и прешли у ста- 
ри занат — у нерад, него да је потребно 
да смо тамо сви, па према земаљској 
ситуацији да одредимо своје држање; 
свако друго дискутовање довело би нас 
до онога до чега нас нас је увек дово- 
дило. Остала је увиђавност свију нас и 
отуда и одовуда кад се састанемо, која 
би — имала понићи усљед ситуације 
тамошњих прилика.

Жалосно наше материјално стање, не- 
разборитост, и нерешеност, чини све то 
да данас не знамо што ће бити с нама

сутра, него све хришћански: хљео наш 
насушни дај нам днес... С друге стране 
ви тамо који цените и очекујете плодо- 
ве од омладинског рада, не спремате се 
да омогуАавате такав рад средствима 
која имате на расположењу. Чак се до 
тога долази да наступи пометеносг и 
паника усљед политичке маните јурњаве 
наших насилника па престаје памет да 
ради. Ја овде мислим на то што се ми 
с вама нисмо договорили ни споразуме- 
вали ни о чему, шго се тамо не ради 
на ангажовању омладине као свуда, што 
се не помаже омладина у заједничком 
раду материјално. Жалосно је признати 
да је спало све на омладину, али то ипак 
не значи клонути духом.

Тако, драги Марко, ми смо бедни с 
магеријалним средствима. За го смо се 
решили да се кренемо пешке, како би 
смо о свом бедном трошку омогуАили 
долазак свакоме и одузели сваки изго- 
вор. Ми ћемо се кренути отприлике 
нреко Дрине тако да продремо у „атаре“ 
ЈЈазара Сочице. Разуме се да ће пеки 
одустати од тога „усљед здравствених 
прилика" и отићи морем, али и то се 
мора примити јер се друкче не може ни- 
ш га. Ти ћеш у стању бити толико схва- 
тити из овога шга све то значи.

Нема сумње да ћеш предузети одмах 
потребне кораке: ако нађеш за потребно 
а што ја неодложно налазим, саопштићеш 
на начин који најбољи нађеш (директно 
или јавно о чему треба водити рачуна), 
да зпа за то Ј1. Сочица с једне стране, 
с друге Мих. Ив. М. Раичевић, Марушић 
Лазар и сви они што је потребно да 
знају; да предузмете све сиреме и све 
мере које су потребне за зајединички рад 
да се буде готово и да се зна шта се 
хоће и шта је прво потребно. Осим то- 
га гледајте да се неодложно известимо 
о вашем мишљењу и држању на начин 
најзгоднији. Уз то иде и та ствар да 
покушаш не би ли могао што учинити да 
добијемо од вас и коју материјалну по- 
требу, јер ми овамо не предузимамо 
ништа пошто имамо и једно стечено 
искуство и то би био камен спотица- 
ња за наш полазак. Него ћемо про- 
сто трошити они који имамо по коју 
цркавицу, па квит за све. Дан ти по- 
ласка данас не могу јавити, јер није утвр- 
рђен, али биће најдаље до 15. јуна, о 
чему ћу те накнадно известити најкра- 
ћим путем, а према горњем датуму се 
управљај. Тебе ће изненадити оваква 
крагкоћа времена; али се сети шга је 
било све за време вашег пута и крега- 
ња, па ће ти бити јасно. Неће се ди- 
зати ларма одовуд преко јавности за наш 
полазак, јер би тијем нас довела не- 
пријатељска јавност у онакав неизлазан 
положај као и пре, како би се тек после 
наших предузетих корака тамо могло 
што чинити, о чему ћемо обезбедити 
поштено залеђину. Одлагање, па да се 
дође у времену скупштинског рада на Це- 
тиње ираво немогуће је, једно без трошка 
овамо.а друго,— ми седамо и расхладити.

Дакле, решили смо да дођемо и ве- 
ћина ће нас прећи, гдје ћу разуме се и 
ја и Михаило бити, у пашалук војводе и 
демократе Генерала Гурка. Како ћемо и 
шта ћемо тамо радити, зависи од та- 
мошњих прилика, другим речима од оно- 
га што ти будеш удесио. За го ћеш гле-

јући могућносг нашег поласка одавл 
око 10. јуна.

За јавност ћемо учинити и чинил 
смо, који смо радилп, све што смо мс 
гли и што можемо; омладини у Русиј 
можемо само сад саопштити одлуку з 
полазак и рад тамо, јер су јавили да ћ 
заједнички радити с нама, па ако хтег 
ко доћи добро да јест. Јавност ће се 
руска ангажовати. Зашто нисмо чекал! 
па да заједнички с њима донесемо кра 
њу одлуку и дођемо тамо, узрок је, м< 
Марко, што нисмо ни сами зналн Ш1 
ћемо радити (ти нас знаш), јер једг 
седнице решимо једно, друге се то и: 
мепи или поквари и друго што мног 
овде не би остао до тога времена, нег 
отишао негде, па не било ништа — 
овако је боље отпочети, те дако се пс 
крене частољубље и понос, па разбуд 
љубав и схваћање дужности. Сад долаз 
тамо Владо Дамјановић, који ће ти пр| 
чатисве што јепотребноопширнијеивиш

Тц ћеш се одмах дати на посао. Зн 
да ми поимамо сву важност и тежиг 
нрилика и бреме које мислимо покренут 
на леђа, па треба бит обазрив, како с 
не би учинило нешто што би нас могл 
компромитовати идовести до велике осу; 
за пошљедице коЈе би могле бити кобн 
Не клони, другови су за тебе заинтер< 
совани и учиниђе све што треба и м< 
же учинити друг за друга. Омл; 
дина ће се овамошња наша такође с нал 
ангажовати, што је и рађено и што < 
ради и радило се; ко буде тамо иша 
обавешћен ће бити што треба да рад 

пемам ти сад што друго јавити'ч 
много брагских поздрава и загрљаја св: 
ком поштеном брату, а највише теби о
свцх нас и од твога

У Београду,
27, маја 1907 год.

Тодора.

Писар Краљевић чига писмо Милутина 
Томића:

Драги Марко,
Писмо које си иисао Тодору и ја сам 

прочитао. Разумио сам све што ми пи- 
шеш. Мени просто недостаје памети у 
размишљању о догађајима у тој несрет- 
ној земљи. Из тако мучне ситуације, 
када би било људи има само један излаз 
и он ти је врло добро познат.

Ну да све то оставим на страну, па 
да теби кажем неколико речи, Видим 
'и верујем да си у опасности. Чувај се 
кумим те Богом, са Грахова не иди нигде 
уздржавај се од свега, видиш ли да не- 
маш с ким ништа добро учинити. Ја сада 
немам времена да ти опширније пишем. 
Его Влада и он Ае ти о свему причати. 
Ја сам болестан, а осим тога Гојко тек 
што је жив, он је сада у Врњцима и на 
моју несрећу кроз мјесец два дана оста- 
ћу без њега; он је туберкулозан. Кући о 
томе не могу и не смем ништа писати, 
хиљаду иесрећа све горих и горих. И ја 
ћу кроз који дан одавде поћи ако ика- 
ко могнем. При својим невољама забо- 
рављам на све друго.

Овде је био 10 дана генерал Липовац, 
говорио сам са њим дуго о нашим ства 
рима; он је пошао у Петроград и обећао 
доћи саМилованом и осталимосути једну 
паљбу преко руских новина. Јуче добих 
писмо од Д-р П. Контића из Русије, кроз 
3—4 дана и оп долази овде — Данас 
је пала Пашићева влада и Краљ је ува- 
жио оставку. Ситуација је врло мутна и 
не зна се још ко ће доћи. Што.буде чућеш.

Ево ти по Владу шиљем 100 метака 
за „Бровнинг". Ево ти и моја фотогра- 
фија. О свему осталом причаће ти Владо.

Твој Милутин.
Др. туж. П. Вуисић: Молим, да се про- 

чита и иисмо, које је упутио Никола Ву- 
котић своме брату Јовану овдје.

Предсједник: Устаниге, Дамјановићу. — 
Јесу ли ово она писма, која сте донијели?

Влад. Дамјановић: — Јесу.
Предсједник: Што је то што кажу оба 

писма, да ћеш ти опширније причати? Оба 
кажу како Божовић, тако и Томић, да ћеш 
ги испричати све, што је иотребно?

В. Дамјановић: Милутина Томића ни- 
јесам ни видио, а на станици ми је дао Бо- 
жовић још једно писмо. Ја сам донио 
не само то, но и друго писмо, које је 
власт узела.

Предсједник: Гдје је го писмо?
Г1. Вуисић: Могуће да је било без важ- 

ности.
Предсједник: Ви кријете, да ТомиКа 

нијесте ни гледали, а Божовић, да је 
био на станици.

Како може бити, да ви не знате о че- 
му они говоре, кад они оба кажу, да 
ћете ви опширније о том причати, — 
значи, да сте ви већ опширније знали о 
чему се ради?

В. Дамјановић: Треба да знате, г. пред- 
сједниче, да постоји само удружење уни- 
верзитетских студената, а не гимназиста?

Предсједник: Ви бисте могли то на 
сокаку чути.

В. Дамјановић: Нијесам, ја сам био у 
гимназији.

Предсједник: Је ли ваш брат био у 
Биограду?

В. Дамјановић: Он је одавно код куће, 
он је мало долазио, па одмах отишао.

Предсједник: Да ли ви остајете при 
томе, да не знате, шго је го, што бис- 
те опширно исиричали?

Дамјановић: Не само опширније, но 
како видите из иисма, не зна ни Тодор 
БожовиА, но каже, да се ријеши овдје.

Предсједник: То Ае суд ријешити. Ви ка- 
жете, да сте носили некакав сат МарушиАу?

ДамјановиА: Његова госпођа нисалами 
је писмо, да јој донесен један сат од Анто- 
новиАа, који је био пријагељ МарушиАев.

Предсједник: Је ли вам госпођа ииса- 
ла или МарушиА?

ДамјуновиА: Госнођа ми је нисала. Ја 
сам узео сат и написао признаницу.

Предсједник: На коју сте суму дали 
признаницу.

ДамјановиА. На 520 динара.
Предсједник: Какав је то био сат? Је 

ли било осим злата још што на њем?
ДамјановиА: Није ништа.
Д-р МарушиА: Он ми је случајно опљач- 

кан за вријеме иљачке, кад ми је куАа 
опљачкана.

ДамјановиА: Ја имам спроводно писмо, 
у коме има и шале. Ја сам то писмо 
узалуд тражио.

Предсједник: Имате ли још штодака- 
жете?

ДамјановиА: Имам пуно ја да кажем-
Предсједник: Кажите ви нама, што би 

сте имали рећи, да допуните оно писмо 
Тодора Божовића?

Дамјановић: Имам да кажем, да ,1"а 
једно спроводно писмо за сат.

Предсједник: Према писму Тодоров?1 
јесте ли имали шго рећи?

Бранилац Д-р Матановиђ: Ја мислим, 
да је потребно, да му даднете потпуио 
право одбране.

Предсједник: Дато му је потпуно прн- 
во одбране, али ја нећу да се издваја>11 
овај претрес да се растеже.



в. ДамјановиА! Ја сам желио, да се 
састанем са мојим браниоцем.

Предсједник: Знам, да бисте жељели, 
али суд није дозволио.

В. Дамјановић: Ја имам пуно факата 
да изнесем, од којих он не зна ништа.

Предсједник: Дајте му све то!
Вран. Д-р Матановић: Молим само јед- 

ло питање.
Ви сте казали, да вам је Вожовић дао 

писмо у 4 сата у неђељу и позвали сте 
се на неке свједоке.

Је ли дакле ко био с вама?
В. Дамјановић: Вила је са мном Марија 

Жив. удова Мијушкић и с њом је био 
њен син.

Д-р Матановић: Јели она видјела, кад 
вам је дао писмо Тодор Божовић ?

В. Дамјановић: Бога ми, не знам. Ја 
сам тражио, да ми се даде записник. 
Видјеће се и узрок, зашто сам ја онако 
исказао. Ја сам везан био с конопцима, 
иадао сам под перјаничким ударцима. 
Има овдје иуно ствари.

Предсједник: Хајте напоље!
Држ туж. Ј. Дрљевић: Молим једно 

питање.
Је ли ти го чињено за вријеме нашег 

ишљеђења?
В. Дамјановић: То ми је чињено 27. 

новембра, носио сам 72 кила гвожђа.
Држ. туж. Ј. Дрљевић: Јесу ли вам иш- 

љедни судије метали гвожђа?
В. Дамјановић: Моја кожа зна, ја не 

знам.
Предсједник: Хајте на своје мјесто!
Д-р Марушић: Молим само двије ри- 

јечи. Ја. пошго се помиње моје име у 
плану Тодора Божовића, хоћу да прого- 
ворим неколико ријечи.

Ја мислим, да треба знати, да Вожовић 
није ничији тутор, а најмање мој, и да 
тај Вожовић није требао да буде никакав 
баук за једну државу, ма да их је 100 или 
300 таквих! Ш га би имала Црна Гора, да 
се боји од упадања ђака у Црну Гору, 
а међутимТомић савршено паралише та 
писма, јер каже Томић Даковићу; „Немој 
ниђе ходити из Грахова, јер не можеш ни- 
шта радити'- дакле то нијесу никакви 
бауци за Црну Гору, јер ми смо чекали 
по толиконепријатеља, пасмо их уништи- 
ли, а нек’ мо ли да се бојимо неколико 
наших ђака, наших домородаца!!

Предсједник: Али кажу „најгореје, кад 
кућа изнутра гори“.

Д-р Марушић: За име Вога, они су 
могли какву бесмислицу учинити, али 
што се ја имам бојати дјеце.

Предсједник: Јест, докгоре, али видите, 
како ова дјеца шаљу бомбе.

Д-р Марушић: То је друто, то је кас- 
није било.

Предсједник: Али видите, како се спре- 
мају?

Д-р Марушић: Фактички, да сам ја члан 
владе, не би се никад бојао од дјеце 
да продру прекоДрине у Црну Гору.

Предсједник. Нека се прочита писмо 
Николе Вукотића од 24 марта 1907. г., 
које је упутио по своме брату Ђурици 
своме брату Јовану овдје.

Писар Краљевић чита:
Драги Јошо,

Немој да ми се чудиш што ти нијесам 
раније писао, веруј ми да ми се не мили 
имати посла са вашом иоштом, а писа- 
ти којешта и то нема смисла. Чекао сам 
дакле, док Ђурица оде па да ти по н.ему 
пишем. Са здрављем сам добро, а и Ђу- 
рица не изгледа хрђаво, напротив много 
боље него кад је дошао, што ћете се и 
сами уверити. Имам много иосла а ја за 
то не марим кад чујем да сте сви здра- 
во и да сте као л.уди на своме месту. 
Знам што си Мирку одговорио, иа и 
како је Мирко староме Кнезу рекао (од 
попа Ђуровића), знам да нисте били по- 
звати у Двор Црногорски за Ђурђев-дан. 
Ако! (каже Србијанац). То је оно што ја 
одавно желим и тако треба да буде и у 
оудуће. Да тамо нико не иде и с њима 
пма рачуна. Образ треба очувати. Писао 
ми је један човек да су ко бајаги ти тамо 
претили да ме убију. Не марим за њи- 
хове претње више него да ми прети 
Станко Вабин и говорио сам и говорићу 
и с'ве док сам жив и свуд где стигнем 
Међу официрима, грађанима, где год било 
оно што мислим да је истина, јер ја са- 
Мо за то живим! Зар да лепо говорим 
0 н.има? Г1а требао би ти или Марко да 
Дођете да ме убијете кад бих хвалио оно 
Ш|° је за презирање. А ја њих чикам 
иека покушају да ме убију. Опасније је 
љима њего мени. Нећу да ти кажем ко 
Ми је ово писао, а знаш добро тога чо- 
века.

&ио сам код Краља, звао ме пред Ус- 
кРе и дао ми је 1000 дин. Дугове сам 
п°дмирио и сад иде добро. Кроз кратко 
време јављам се за испит и надам се у 
о°га и у моје владање и мој радда ћу 
иоложити. Деп имам глас код официра 
11 свуда, јер ја једино и мислим о лепом 
гласу.

Шаљем ти Ђурицу да се мало одмори 
п°Цјљи га да мало стане на Чево а 
Ко-1 куће нека ради и чига, недај Саву 

љенстувује. Мило ми је што је Павле 
< немилост. Знао сам да је поштен чо- 

1ек и у то никад нисам сумњао. Же-

ља ме, разуме се на све вас и драге би 
воље дошао, али Воже здравља, чекајмо 
боље времена.

Шаљем ти овај чланак који је као што 
ћеш видети, лепо написан. Изашла је 
прокламација једна на Црногорски народ, 
не знам где је штампана. Ја сам много 
помагао да се штампа.

Шаљем ти и овај „књижевни оглас“. 
Књига је јефтина и покупи број претплат- 
ника, па ми пошаљи. Кад буде књига 
штампана и послата тамо, ти покупи но- 
вац и ношљи га на мене.

Како сте сви? Ја немам времена да 
вам свима пишем али грлим и поздрав- 
љам све иреко тебе, кажи свима, да ја и 
ако не нишем, ја често помишљам на све 
вас. Чудим се што ми Мујо не пише. 
Чуо сам да ће овамо, очекујем нестрп- 
љиво писмо.

Останимо људи, мој Јошо, зар да смо 
џабе ниткови, удворице, доћи ће и наше 
време.

Све добро грлим особиго тедвађеда, 
који су много муке видели док су нас 
подигли, али нека се не љуте ипак на 
нас ми смо бар на своме месту и све ће 
боље да буде.

24 маја 1907. год.
Веоград. Грлим добро све

VII. пеш. пук. твој
Никола.

Шаљем ти лоз Црвеног Крсга за Вр- 
бицу, твој је код мене. Платио сам по 
25 50 дин. Тражи од Врбице 5 круна.

Предсједник: Овијем се иретрес данаш- 
њи закључује, а наставиђе се сјутра у 8 
сати.

(Свршетак 7 сати послије подне).

XI. СЈЕДНИЦА, ДРЖАТА 21. МАЈА 1908. ГОД.

Почетак у 8 сатн прије подне. 

Стеног-рафске биљешке
Предсједник: Нека се доведе Никола 

Стругар.
Држ. туж. Вујисић: Молим вас, г. пред- 

сједниче, да се не доводи Никола Стру- 
гар, него нека се саслуша свједок Ђорђе 
Настић, који се овдје налази. Нека се 
саслуша у име неких околности, које ни- 
јесу до сад довољно расвијетљене.

Предсједник: То би могло бити и 
доцније.

Држ. туж. Вујисић: Ја вас молим, да 
се ништа не свршава, док се тај свједок 
не саслуша.

Предсједник: А гдје је тај свједок?
(Излази свједок Ђорђе Настић).
Јесте ли ви Ђорђе Настић?
Настић: Јесам.
Предсједник: Одакле сте?
Настиђ: Из Сарајева.
Предсједник: Колико вам је година?
Настић: Двадесег и четири.
Предсједник: Јесте ли када кажњавани?
Настић: Нијесам.
Предсједник: Јесте ли писмени?
Насгић: Јесам.
Предсједник: Којег сте занимања?
Настић: Свршени филозоф, а сада се 

бавим новинарством.
Предсједник: Г. државни тужилац зах- 

тјева, да се саслушате као свједок по 
овој ствари, али само истину и на оно 
на што се можете заклети.

Молим г. државног тужиоца, је ли са- 
слушаван овај свједок писмено или није?

Држ. туж. Вујисић: Није.
Предсједник: Што имаге, г. Настићу, 

да кажете?
Настић: Мени је жао, да г. државни 

тужилац није казао, о којој сам околно- 
сти желио ја да говорим, кад сам се ја- 
вио за ријеч.

Не мислим, да говорим о кривици но- 
јединих окривљеника,. у колико је има 
или нема, него о оним моментима ове 
афере, који су у току јавне расираве о- 
стали нерасвијетљени, с тога молим, да се 
мој говор у овом смислу схваћа. Али,даби 
се сви моји искази и моје изјаве могле тач- 
но разумјети и могао схватити онако као 
што ја желим, то молим, да ми се до- 
пусти да будем много опширнији.

Предсједник: Изволите.
Настић: Славни суде! Нека ми се до- 

пусти, да ресумирам све оне чињенице 
које су у току ове јавне расправе утврђе- 
не, јер се надам да ђе то помоћи, да 
мој исказ буде тачније консгруисан, бо- 
ље обиљежен и солидније схваћен.

Непобигно је констатовано, да је по- 
стојала замашна завјера иротив иостоје- 
ћегстања у Црној Гори. Нека ми се до- 
зволи констатовати, да је утврђено, да 
су се завјереници хтјели послужиги те- 
рористичким сретствима у борби против 
данашњег режима уЦрнојГори. Нека ми 
се дозволи констатовати, да су изабра- 
ли бомбе за оружје у борби противу 
данашњег стања и да су бомбе добили 
од студента Тодора Вожовића у Вио- 
граду, те покушали са четири стране 
упасти с бомбама у Црну Гору.
' Ово је од нрилике, резиме онога, што 
је до сада на јавној расправи несумњиво 
констатовано. Али, на жалост, најса- 
вршенији и најдетаљнији искази окривље- 
ника почињу од Тодора Божовића 
Он ствара план завјере, он даје упуства,

он дијели бомбе, он даје новце за мно- 
ге и честе екскурзије по Воки Которској 
и т. д. — Ко познаје сиромашног студен- 
та биоградског универзитета Тодора 
Божовића, у чуду ће се питати: откуда 
Тодору Вожовићу бомбе, ко му их даде, 
гдје је набавио новце, гдје купи бомбе? 
Зар се бомбе продају на биоградској 
чаршији?

Вранилац Др. Д. Матановић: Он није 
дошао да пледира него да говори......

Предсједник: Молим вас не прекидајте, 
зар бисте, да ни свједоке не саслушавамо!

Изволите наставити!
Настић: Ја ћу говорити у интересу 

ваших клијената и за то ме немојте на- 
падати прије него ме саслушате. Ваш 
што каним говорити у интересу ваших 
клијената с једне стране, а руково- 
ђен патриотизмом с друге стране, при- 
ав ио сам се за ријеч. Разумијете ли ме?

Предсједник: Као свједоку дозвол>авам, 
да говорите све од почетка до свршетка.

Настић: Но, горња питањајош су уви- 
јек отворена и још увијек није на њих 
дат сигуран и слободан одговор.

Ако се, господо судије, који од окри- 
вљеника и дотакао горњих питања, то 
је било несигурно и несолидно. Међутим, 
сви ми осјећамо, да за Тодором Божови- 
ћем стоје прави и главни кривци, инспи- 
ратори, помагачи и нротектори паклене 
намисли! И ирије овога претреса, и при- 
је него ли су били вентилирани детал>и 
овога злочииа, осјећао је и опажао сва- 
ки памеган, трезвен и непаргајичан чов- 
јек, да је сваколика ова афера унесена 
споља.

На овој афери, коју су извађали Црно- 
горци,заслијеиљени ђаци.заведени тежаци 
и политичари болесних амбиција, нема ни- 
каква црногорског обиљежја, нема на њој 
знакова црногорског схваћања политичких 
и социјалних прилика, а исто таконије до- 
маћа, није црногорска ни техничка стра-- 
на овога злочина, који се имао извршити 
с бо.мбама, тим модерним оружјем сла- 
бијега у борби против јачега. Све ово 
доказује, да је злочин унесен с пол>а. 
Вомбе, господо, није могао Црногорац 
видјети у својој отаџбини, није их могао 
добити у својој земљи, није могао нау- 
чити руковање с бомбама у својој домо- 
вини! Дакле, костур злочина ниједомаћи, 
он је стран и наглашавам, да је створен 
од људи, који су стајали за Тодором 
Божовићем, од оних мрачних индивидуа 
у Виограду, који су дали сва упуства, 
васколики план и материјал. МеђутимЈву- 
дима треба тражити главне и ираве кривце, 
треба тражиги инспираторе, иомагаче и 
протекторе овога злочина. Они су, како 
рекох, створили план идали новаца То- 
дору Вожовићу, они су му дали бомбе, 
они су му дали упуства. —Тодор Вожо- 
вић био је њихово слијепо оруђе, нека 
врста медиума! Он се њиховим наредба- 
ма слијепо покорио и ствар туђих лич- 
них рачуна и мрачних политичких спе- 
кулација учинио својом.

Предсједник: Хоћете ли ви то доказати?
Настић: Ја ћу то покушати. Али ми 

не замјерите, шго ћу бити опширнији на- 
стојећи да будем што јаснији.—

Вожовић заслијепл>ен лажним патрио- 
гизмом нашега Пијемонта, заслијепљен 
идејама србијанског демократизма, ста- 
вио се у службу тих људи. Неколико за- 
несених студената, неколико незадовоЈВ- 
них емиграната, неколико политичара 
болесних амбиција, ставило му се на 
расиоложење при извршењу овога пла- 
на и тако су постали учасници пред за- 
коном, а фактички ништа друго нијесу 
били него транспортна средства! При- 
ступило се извођењу плана, који је бла- 
говремено осујећен. Неки су кривци од- 
мах похватани, те су овдје одговарали; 
други су утекли, али се зна, ко су и гдје 
су; но не зна се до данас, ко су они 
мрачни типови, који су стајали за леђима 
Тодора Божовића; они су се посакрива- 
ли у мишије рупе, па одатле вребају 
на нови плијен својих болесних амбиција 
и замршених политичких рачуна, надају- 
ћи се, да ће други пут бити срећније 
руке.

Политичка је нужда, да се ги људи 
већ једном демаскују, да се с њихова 
лица здере лажна маска патриотизма. 
Нужно је, да се покаже голотиња и не- 
вал>алство тих лажних пријатеља српско- 
га народа и да се већ једном раскине 
паклени обруч, који су они одавно на- 
такли на главу слободног и неослобо- 
ђеног невиног српског народа!!

Славни Суде! Случајним стицајем при- 
лика, за вријеме мога боравка у краље- 
вини Србији од почетка децембра годи- 
не 1906., па до 13. септ. 1907. г., ја сам 
у стању, да бар донекле откријем непро- 
видни вео, којим су се покрили ти лажни 
пријатељи српскога народа. Ја сам у 
стању доказати: откуда су те бомбе што 
леже пред вама, господо судије, гдје су 
прављене, ко их је иравио и по чијој 
наредби. У стању сам доказати, ко их је 
дао Божовићу и ко му је дао упуства и 
новце за извршење овога плана.

Да би моји искази били што исцрп- 
нији, тачнији и што разумљивији, ја ћу 
почети од почетка мога доласка у Ср-

бију. По неке ствари, може бити, неће 
стајати у вези са овом афером, али их 
морам споменути ради онога што ће сли- 
једити.

Почетком мјесеца децембра 1906. год. 
пријешао сам из Восне у Србију. Непре- 
стани прогони од стране аустријских вла- 
сти присилили су ме, да се бар за неко 
вријеме уклоним испред домашаја раср- 
ђених власника. У Србију сам, дакле, пре- 
шао једно с тога, а друго што сам био 
прикупио врло интересантан материјал о 
католичкој пропаганди у Босни и Хер- 
цеговини, па сам хтио, да ту ствар што 
прије објелоданим. У Восни нијесам мо- 
гао то учинити ради познатих, тешких 
штампарских прилика.

И збиља сам у јануару мјесецу 1907. 
г. издао тај материјал у књижици „Језу- 
ите у Босни**.

С једне страие мој рад у Восни а с 
друге стране садржај ове књиге учини- 
ше, да су ме у свим политичким круго- 
вима у Виограду радо виђали. Ја се до 
тада нијесам могао упознати са лажним 
биоградским пијемонтизмом. Нијесам мо- 
гао провидјети мрачних спекулација по- 
јединих биоградских политичких шићар- 
џија. Сваку лијепу ријеч, сваку фразу 
њихову примио сам ја тада као готов 
новац.

Пред сваким политичким шарлатаном 
излијевао сам ја гада своју душу, пуну 
чистих патриотских осјећаЈа. Изгледало 
је, да им се је моја наивност свиђала и 
да их је забавл>ала; изгледало је, да им 
се је допало моје непознавање фактич- 
кога стања сгвари, па су ме с тога сви, 
с којима сам се год сасгајао, хвалили, 
величали, уздизали и дал>е препоручи- 
вали.

Правећи тај турнус кроз кругове био- 
градских политичких шарлатана, упознао 
сам се у половици јануара 1907. г. и са 
Јашом Ненадовићем, артиљеријским ка- 
нетаном прве класе. Спријатељили смо се 
и постали интимни.

Јаша Ненадовић, капетан српске узда- 
нице, рођак крал>а Петра.......

Предсједник: Немојге уплетати тако ви- 
соке личности!

Настић: Ово ће служити за разјашње- 
ње стања ствари! Увјерен сам, да је ва- 
ма стало да се дође до материјалне ис- 
тине, с тога молим да ме не прекидате.

...................иде у двор као у своју ку-
ћу, човјек у Биограду упливан, моћан. 
Сви га радо позивају, сви с њим с реш- 
пектом говоре, сви наивни Срби из не- 
ослобођених крајева трче му на хаџилук. 
Његова кућа отворенана је свима Југо- 
словенима. Код њега увијек одушевљено 
друштво теразијских Југословена. ЈВубо 
Јовановић, бивши уредник „Словенског 
Југа“ а садањим питомацсрбијанскевладе 
ка универзитету у Бриселу, ЈВубо Нешић, 
бивши чиновник Мин. Иностр. Дјела у 
Виограду а сада елев србијанског по- 
сланства у Паризу; завјгргници: артиље- 
ријски капетан Душан Оптркић, артиљер. 
поручик Александар Срб итд. Овај је по- 
шљедњи врло интимни пријатељ са срби- 
јанским Престолонашљедником Ђорђем.

Све ме је то привлачило. Ја млад, не- 
искусан, нашао заштиту, мир и слободу, 
кретање у србијанској престоници, а уз 
то примљен у друштво Југословена, људи, 
који су од 1903. г. понајвећу прашину 
подигли на нашем иолитичком хоризонту, 
људи, за које сам држао, да нијесу могли 
бити политички спекуланти, јер њихово 
тобожње политичко увјерење почива на 
чистој идеологији! Спријатељио сам се, 
дакле, с њима и постали смо интимнији! 
Састајали смо се сваки дан и расправ- 
л>али готово увијек о политичким ири- 
ликама у Српству, а највише о политич- 
ким ириликама неослобођених Срба. Мо- 
рам признати, да су' се моји полигички 
погледи у свему слагали с назорима ових 
људи. Го ме је још више привлачило и 
донекле везало уз ове људе! Ја нијесам 
имао никаквих тајна пред њима, а како 
ми је изгледало ни они преда мном.

Управоуто вријеме бијеснилаје страшна 
и необзирна кампања по многим биоград- 
ским и другим југословенским новинама 
против Црне Горе. Нападаји су били тако 
удешени, да су најприје стријеле биле 
уперене против Господара Црне Горе. 
И баш „Словенски Југ“, орган тих фа- 
нагизованих Срба, одушевл>ених Југо- 
словена, руководио јету бијесну камиању.

Много је времена иротекло, а ја није- 
сам о тој бијесној кампањи „Словенског 
Југа“ иочињао са овим људима разговор. 
Најприје почетком фебруара ја сам пред 
њима изјавио, да не разумијем њихово 
држање према Црној Гори. Мени, доду- 
ше, нијесу биле познате тада прилике у 
Црној Гори, али ми је свакако било чуд- 
новато, како то, да „Словенски Југ“ на- 
пада тако бјесомучно стање у Црној 
Гори и Господара, док готово у редак- 
цији листа сједи Јаша Ненадовић, мил>е- 
ник и рођак Крал>а Петра, зета Госпо- 
дарева, и јпћтиз биоградског двора. 
Није потребно много проницавости ни по- 
литичке увиђавности, да се уочи овај 
парадоксон.

Љубо Јовановић, уредник „Словенског 
Југа“, оправдавао је додуше држањели-



ста у црногореком питан.у својим репу-
б.пиканским становиштем. Ја до тада ни- 
јесам имао разлога сумњати у искреност 
овога човјека, па сам му због тога и вје- 
ровао. Моје резоновање о евентуалном 
утицају Јаше Ненадовића на правац ли- 
ста оставио сам за себе, не хтијући ква- 
рити лијепу хармонију, која је до тада 
међу нама владала. Половицом фебруара 
1907. г. отнутовао је капетан Јашо у 
Крагујевац на два-три дана и мени рекао, 
да иде „службеним послом“. Морам ов- 
дје истаћи, да сам касније дознао, да 
Јашо и нема никаква службена иосла. 
Додуше има један сто у министарству 
финансија, који се зове његов, али за 
који он врло ријетко сиједа, да напише 
коју наредбу на пограничне финансијске 
стражаре, чијијеон командант. Чуо сам, 
да су му то дали као синекуру из обзи- 
ра према Краљу Петру, али да га не 
трпе у трупи, јер нема квалификације и 
спреме.

Дакле, Јашо је био од нрилике у Крагу- 
јевцу 3 дана, а вратио се негдје око 18. фе- 
бруара. Управо у то вријеме прикупио 
сам био нешто новаца од проданих књи- 
га „Језуите у Восни“ и одлучио сам био 
пропутовати унутрашњост Србије, да иоз- 
нам земљу и народ. Прије доласка у Ви- 
оград био сам у Митровици и Шапцу, а 
тад сам се био наканио отићи у Крагу- 
јевац и Ниш. Добро се сјећам, било је
20. фебруара прошле године једно по 
подне, у „Словенском Југу“ саопштио 
сам Љуби Јовановићу и Јашу Ненадо- 
вићу, да ћу на вече брзим влаком у 111/-> 
сати отпутовати у Крагујевац, а ио томе 
у Ниш, да видим тај мени непознаги 
крај. Већ сам био устао, да се опростим 
с њима, кад ме задржа Јаша Ненадовић: 
„ћоће“, тако ме је он увијек звао, јер ми 
се ругао, што нијесам могао изговарати 
тврдо „ч“, „кад већ идеш у Крагујевац 
онда би нам могао учинити велику услу- 
гу“. Том ми приликом рече, да прије не- 
колико дана није ишао у Крагујевац ра- 
ди службеног посла, него ио чисто срп- 
ској националној ствари. Рече, да му 
треба за једиу српску националну ствар 
неколико туцета разних врсга бомба и да 
је ишао, да склони Михаила Вукићевића, 
артиљер. техничког иуковника и унрави- 
тел.а крагујевачке војне фабрике да нареди 
Миодрагу Васићу, артиљериј. техникчом 
мајору и унравитељу војне пиротехнике 
у Крагујевцу, да направи бомбе и да их 
ношаље Јаши у Биоград. Јаша рече: „Жи- 
ва је незгода, кад буду још гогове, како 
ћемо их донијети и не знамо ни рукова- 
ту с њима. С тога ћу ти даги писмо на 
упраВИТеља пиротехнике Миодрага Васи- 
ћа и на управигеља војне фабрике пу- 
ковника Михаила Вукићевића и замолити 
их, да те поуче у руковању с бомбама 
и да ти их уруче да их донесеш овамо.“ 
Право да кажем, ја се нијесам обрадо- 
вао, кад сам ово све чуо. Осим тога што 
ми је све изгледало мало чудновато и 
мистериозно, бојао сам се, да аустријске 
власти не дознају којим несрећним случа- 
јем за мој боравак, па бих пропао. А то би 
се и догодило, да се ствар није окренула 
против интереса српскога народа. С једне 
стране бојазан од аустријских власти, а 
с друге стране понос и страх, да се не 
покажем пред Јашом и Љубом као ку- 
кавица, борили су се мојој у души. И ја 
не одбих Јашу, него му ставих неколико 
питања, која су ми се сама од себе на- 
метала. Најприродније је било, да га 
упитам: За какву му то националну 
сгвар требају бомбе? Он је избјегавао, 
да ми даде позитиван одговор, него ми 
рече од приликс ово: „Ти не сумњаш у 
наш патриотизам и наше добре намјере, 
с тога нам нећеш замјерити, ако те не 
упутимо у детаље ове ствари прије, него 
се иовратиш, а онда ћемо ти све казати. 
Пођи збогом и не води бриге!“ Овакав 
ме одговор није могао задовол.ити, али 
ипак нијесам хтио пред Јашом и Љубом 
то показати и рекох у шали Јаши, да ја 
нијесам знао, да је он толика сила, да 
се на његову ријеч издају бомбе из др- 
жавне војне фабрике. На то ми ои рече, 
да је Престол.онасл.едник Ђорђе ставио 
до знања Михаилу Вукићевићу, управи- 
тел.у војне фабрике, данаЈашин захтјев 
изда бомбе. Саопштивши ми то полу- 
гласно, додаде још неколико ријечи, 
хвалећи кураж и одрешитост „Малога". 
(Овако је обично називао у приватном 
разговору Престол.онасл.едника Ђорђа.) 
Сјећам се, да је споменуо, да је убијеђен, 
да и Крал. Петар зна за ову ствар, јер 
му се чини, рече, да је „мали“ причао о 
томе „чичи“ (а тако је Јаша међу нама 
називао Краља Петра!) Ту ми још при- 
прича, да се ко бајаги чувам људи Ни- 
коле Пашића, јер је Пашић страшљив и 
кукавица и да би он направио и управи- 
тел.у фабрике п управитељу пиротехнике, 
а и њему самоме силних неприлика. 
„Тебе бн — рече — протјерао из Ср- 
бије, а и ,,„мали““ не би онако прошао!“ 
Опоменуо ме, да се чувам Др. Спалајко- 
вића, јер је он према мени рђаво распо- 
ложен ради мојих односа према Спалај- 
ковићевом тасту у Сарајеву. У осталом 
рече: „Није баш Спалајковић несалом- 
љив, ја ћу њега нридобити за нас.“

ЈМорам признати, да су ме горња са- 
општења изненадила и необично за- 
интересовала. Па баш с тога, што ме 
је то интересовало и што у ствари ни- 
јесам назирао никакву неваљану, непатри- 
отску и несрпску замисао, пристао сам, 
да идем у Крагујевац и ако ми је ирије- 
тила опасност и од србијске владе, како 
рече Јаша, и од аустријских власти, ко- 
је су могле ову ствар криво разумјети: 
и разумјеле би сигурно да нијесу бомбе 
још прије мог одласка из Србије биле 
одређене на несрпску и непатриотску 
циљ, да нијесу послате у Црну Гору.

С једне стране радозналост, а с дру- 
ге стране понос и страх, да се не пока- 
жем кукавицом, упливисали су на моју 
одлуку. Опростих се од Јаша и дадох 
му ријеч, да ћу све извршити, што од 
мене тражи, и да нећу бити радознао, 
него стрпљиво чекати вријеме, кад ће 
ми он саоиштити дегаље те патриотске 
ствари, за коју су му потребне бомбе.

Истог дана, 20. фебруара 1907. г., у 
вече у 11 '/■> сати кренуо сам брзим во- 
зом за Крагујевац. На станицу мејеиспра- 
тио Љубо Јовановић, уредник „Словеи- 
ског Југа“, и донио ми од Јаше два пис- 
ма: једно на М. Вукићевића, управигеља 
војне фабрике, а друго на Миодрага Ва- 
сића, уиравител.а пиротехничке. Писма 
нијесу била запечаћена и ја сам прочи- 
тао садржај. У оба писма препоручује 
Јаша доносноца писма, т. ј., мене, а у 
иисму на Миодрага Васића оиомињаше 
Васића: нека са мном предузме ствар 
што озбил.није, што детаљније; нека ме 
добро уиути у руковање с бомбама и 
нека их што прије пошље ио мени у 
Биоград.

21. фебруара у 5 сати изјутра стигао 
сам у Крагујевац и одсјео у хотелу „Та- 
ково“. Ту сам се записао у књигу стра- 
наца под исевдонимом „д-р Краус, ин- 
жињер из Беча“, а у хотелу сам се 
у опште правио, да не знам говорити 
српски, него само њемачки. Ово сам 
сматрао потребним из два разлога: прво, 
што сам живио у увјерењу, да српска 
влада нема појма о узроку мога доласка 
у Крагујевац, а друго што сам се бојао, 
да ми не би аустријске власги правиле 
неирилика чак и у Србији. У 5 саги у 
јутро био сам легао да мало спавам и 
дигао сам се у 11 сати. Узео сам 
слугу из хотела за вођу и потражио у- 
правитеља пиротехнике Миодрага Васића. 
Он је млад, симпатичан човјек, с тога 
сам хтио прво н.ега наћи, нсго ли пу- 
ковника Вукићевића. Од прилике у Н/а 
сат по подне нашао сам мајора Васића 
у пиротехници заиослена. Морам иризна- 
ти, да је овај човјек учинио врло добар 
утисак на мене, што је трајало све до у 
најновије вријеме, како ћудоцније разја- 
сниги.

То послије подне разговарали смо се 
подуго о свему и свачему, разговарали 
смо се о политичким приликама у Босни 
и Херцеговини, о политичким приликама 
у другим крајевима неослобођенога Срп- 
сгва. На концу смо одлучили, да сјутра- 
дан, 22. фебруара прошле године, почне- 
мо посао теоретски па онда до неколи- 
ко дана практички. Миодраг је био ми- 
шл.ења, да ћемо кроз недјељу дана сав 
посао свршити. Још ми је савјего- 
вао, да се одмах преселим их хотела 
у приватан стан код његовог кума Ми- 
лића Милића, који је надгледник радио- 
нице за прављење капсула у пиротехни- 
ци. Ја сам га послушао и иреселио се 
још исто послије подне код мајстора Ми- 
лића. Осим тога установили смо, да сју- 
тра-дан нрије него пођем мајору у ииро- 
технику, учиним посјету пуковнику Миха- 
илу Вукићевићу, управитељу фабрике. 
Сјутра-дан, 22. фебруара био сам већ у 
81/-. сати у канцеларији управитеља фа- 
брике. Ту сг\о измијењали обичне изразе 
куртоазије. Ја сам му узгред растумачио 
моју мисију, у колико је мени самоме била 
позната. Иза тога дао је пуковник налог 
једном подворнику, да ме кроз фабрику 
ироведе у пиротехнику. У пиротехници 
ме очекивао мајор Васић и одмах смо 
отпочели иосао. Са великом спретности 
и са очитим задовољством са послом 
разлагао ми је мајор тога дана разне 
експлозивне смјесе, њихово дјеловање и 
н.ихове коефицијенте рушења. Све екс- 
плозиве, почевши од барута на до сре- 
брног фулмината (КпаПбПћег) ирешли 
смо за три дана. Могло је бити 26. феб- 
руара у јутру, кад ми је мајор почео ту- 
мачити најобичнију конструкцију бомба 
и одвео ме у т.зв. ватрометно одјел.ење, 
одјељење гдје сам први пут видио чауре 
ових истих бомби, г. судије, које леже 
данас иред вама, као согрога ФеНсћ. Ва- 
трометно одјел.ење пиротехнике лежи по- 
далеко од осталих зграда и упало ми је 
у очи, да је с врло мало пажње 1рађено 
и удешено. Ту, у ватрометном одјељен.у, 
био је запослен радник Милоје Гојаковић, 
који је сад изван границе Србије и живи 
у Новом Пазару као економ манастира 
Бање крај Прибоја, те се може иреслу- 
шати на све околности, које ђу навести 
у вези с његовим именом. Поред њега 
стојао је ту и мајстор Милоје Стефано 
вић, нагледник тога одјељења, човјек по-

вјерљив и дугогодишњи раденик у фаб-
рици.

Ја сам био почео са Васићем и ту го- 
ворити њемачки, јер сам у фабрику био 
уведен као страни инжињер, који не зна 
ни ријечи сриски, али ме мајор опомену, 
да говорим слободно српски, јер су и 
Гојаковић и Стефановић његови повјер-
љиви људи.

На једном дугачком столу лежало је 
од прилике 30 комада тек саливених 
жељезних чаура ових истих четвртастих 
бомба, које стоје иред вама, господо 
судије. Све су чауре биле четвртасто- 
коцкасте, али нијесу биле исте вели- 
чине и једнаких рубова. Велики дио 
(24 комада) биле су овога истога обли- 
ка, које видите пред собом, а остатак 
од неких 6 комада био је нешто ман.и 
и са слабије фиксираним рубовима. За 
столом су Гојаковић и Стефановић ла- 
кирали бомбе изнутра са лако растон- 
љеним шелаком. На моје питање, зашто 
то чине, одговорио ми је мајор, да је то 
потребно, да не би дугим стајањем ме- 
тал дјеловао штетно на експлозив. И 
мене је мајор нотјерао, да их лакирам, 
а и он сам приступио је послу. Тако смо 
ми врло брзо лакирали све чауре и ста- 
вили их крај пећи, да се суше. По свр- 
шеном послу вратисмо се у канцеларију 
мајорову, гдје ми он показа неких 50 ко- 
мада капсула за детонацију пуњених са 2 
грама живина фулмината (Кпа1фиеск5Ј1ћег) 
и око 50 комада ових истих унаљача, ко- 
ји су приврнути на ге бомбе, што леже 
пред вама, господо суднје.

Молим, г. предсједниче, наредите, да 
се донесе школска габла, да цргежима 
јасније покажем конструкцију бомба.

Предсједник: Добро, нека се донесе 
једна школска табла. (Доноси се табла).

Настић: Као шго сиоменух, из ватро- 
метног одјељења пошли смо у каицела- 
рију мајорову, гдје ми је ноказао око 50 
ових истих уиаљача, који су приврнути 
на бомбе, које овдје леже. Овај упаљач 
изгледа овако (црта): Дио, што вири из 
бомбе јесте врх упаљача, а у њему се 
свршава у 4 крака исиод ове капице фи- 
тил. (барутна смјеса), који је утакнут у 
упаљач. Упаљач је ириврнут у бомбу а 
дуг је 5 см. Дио, који се налази у уну- 
трашњости бомбе, узак је и на њега је 
нагакнута капсула за детонацију, нри- 
чвршћена иомоћу једне удубине на упа- 
љачу. У шупљини, као што рекох, нала- 
зи се једна смјеса барутова — фитил.. 
Ми смо узели сваки упаљач, па смо на 
н.их натицавали пажљиво каисуле и нри- 
чвршћавали их. Овако спремљене упа- 
љаче са натакнутим капсулама однијели 
смо у ватрометно одјељење, гдје су ле- 
жале чауре ових бомба и почели смо да 
пунимо чауре са експлозивним штофом 
т. зв. шнајдеритом, којим су пун.ене ср- 
бијанске бојовне гранате. Шнајдерит је 
експлозив сигурности, т. ј., не ексилоди- 
ра од удара нитн је осјетл.ив од ватре, 
а експлодира само ако се детонира кап- 
сулом. Шнајдерит је Миодраг мијешао 
са барутом, да лакше нрихвати експло- 
зију, па је изгубио нешто од своје обич- 
не чисте жуте боје.

Ја иредлажем, да се овдје образује ко- 
мисија аД ћос од судија, државних тужи- 
лаца и бранилаца, да ја отворим једну 
бомбу и да констатујемо, да је унутраш- 
ност бомбе, односно да је упаљач у уну- 
трашњости бомбе онакав, како сам га 
ја описао, те да констатујемо, да је бом- 
ба пуњена горе описаним експлозивним 
штофом.

Већи дио чаура напунили смо шнајде- 
ритом, чини ми се 19 комада, а осга- 
так са неким експлозивним штофом 
зелене боје, који је сасгавио мајор Ва- 
сић и по себи прозвао „васит“. Ва- 
сит има исто својство као и шнајде- 
рит, а и њега смо мијешали с мало ба- 
рута. Мени се чини, да смо са васитом 
иунили једну од ових веђих четвртастих 
бомби и све прије описане мање бомбе, 
мини ми се 5 или 6 комада. (Уопће смо 
напунили 25 чаура). Како нијесу ухваће- 
не те мање, тврдим, да се у овима овдје 
налази шнајдерит.

Молим, г. лредсједниче, да ли је уста- 
повљена унутрашњост ових бомба?

Предсједник: Није.
Настић: Тим прије молим, да се одмах 

образује комисија асЈ ћос, да се устано- 
ви хнутрашњост оомбе и да се конста- 
гује. да ли до детаља одговара моме из-

1 СУ V I I , иту ил
нили експлозивом од прилике до 
то смо врло пажљиво почели при 
ти упаљаче у чауру мажући уједно I 
са врло лахком растопином шелак: 
не би касније приликом стајања ек 
зив прихватио влагу. Када је то св 
ло готово, онда смо упаљаче загвс 
капицаман испод капице мазали во 
да не улази влага на фитиљ. По 
смо оојадисали бомбе сивкастом б 
да би нри бацању свраћале на се 
мању пажњу и нозорност. Ова се С 
експлодира овако: упали се фитил. 
неколико секунада (9—10) догори 'ф 
\ упаљачу до капсуле, капсула ек 
дира и детонира бомбу. Вријеме од 1

секунада довољно је да онај, који упали 
бомбу, побјегне. Морам још констато- 
вати, да се ове бомбс употребљавају' ис- 
кл.учиво за живе циљеве, да им је дјеј- 
ство прилично страшно. Кад би се ба- 
цила у једну собу обичне величине, нико 
не би могао жив главе изнијети. —

Али, госиодо, поред ових четвртастих, 
које служе за живе циљеве, мојор је фа- 
бриковао и других, и то бомбе које 
експлодирају од удара кад се баце.

27. фебруара 1907. год. у јутро мајор 
је узео три старе топовске кугле величине 
осредње човјечије главе, па их је дао из- 
буши ги. Ове су кугле од прилике осредње 
човјечије главе, а тешке су 6 килограма. 
На површини кугле дао је избушити 6 
рупа за 6 упаљача и једну рупу за пу- 
њење кугле експлозивом. Морам напоме- 
нути да су рупе за упаљаче тако иораз- 
мјешгане, да кугла, кад падне иа земљу, 
мора пасти на један од гих упаљача. 
Ове ситне капсуле, звонаста облика, са- 
ставни су дио упаљача тих округлих ве- 
ликих бомба. Сам је упаљач врло инте- 
ресантно конструисан па и ако нијесу 
ухваћене кугле, ја ћу показати комиози- 
цију тих бомба односно састав унаљача, 
како би се стекао појам, чему служе ове 
ухваћене звонасте кансуле, које леже 
нред вама, госиодо судије. (Нрта). У уду. 
бини упаљача, такођер звонаста облика, 
меће се ова звонаста капсула, над њу се 
уврне поклопац, који је у средини шу- 
пал. а о капслу се опире једним спирал- 
ним пером. Кроз рупу на заклопцу увије 
се шил.ак, који дође готово до кансле, 
а греба да детонира капслу у моменту, 
када се баци бомба и ушљед тежине 
бомбе и ушљед тежине капсле (која се 
може помицати у простору упаљача) сте- 
гне се спирално перо и шиљак ударн у 
канслу. Тога часа пренесе се експлозија 
капсле кроз рупу на доњем дијелу упа- 
л,ача у унуграшњост бомбе и експло- 
дира цијела машина. Ове су бомбе хер- 
мегички затворене, пуне се једном обич- 
ном ексилозивном смјесом, која се до- 
бија кад се два дијела Ка1п сћ1опс1 поми- 
јеша се једиим дијелом врло ситно исту- 
цаног шећера, па се смјеса пажљиво и 
добро измијеша.

Фабриковано је три комада ових ве- 
ликих бомба и 18 малих капсулица. Ја не 
знам колико их је ухваћено.

Предсједник: Уираво 18 комада.
Настић: У ове бомбе стаје 3/+ кило- 

грама до једног килограма екслозива. 
Дјејство ових много је страшније од чет- 
вртастих, у које стаје само 10 декаграма. 
Кора им је врло дебела, дакле, даје јак 
отпор снаги експлозива, па према томе 
произведе експлозивна смјеса јаче дјеј- 
ство. Кад би оваква бомба била бачена 
у какву велику салу. све би живо оште- 
тила.

Дакле 27. фебруара 1907. г. показао 
ми је мајор Васиђ манипулацију са овим 
бомбама. Истога дана послије иодне о- 
тицјли смо из пиротехничке фабрике из- 
ван дуж једнога потока и удал.или се око 
500 м. од фабрике, па смо ексилодирали 
ову једну четвртасту бомбу и једну велику 
ваљкасту, од којих додуше не видим 
ниједну овдје, али које су такође тада 
лифероване, кад сам био у фабрици, 
иа мислим, да су поред осгалих ова.г.о 
унесене. Те бомбе изгледају као ваљак, 
служе за рушење, два иута су веће од 
ових малих у висини, зидови су јој тањи 
и у њу стаје око ђћ кгр. ексилозива. На 
врху је једна руиа за капсулу.

Сјутридан је мајор донио из лијевао- 
нице 5 комада овијех бомба, па смо их 
напупили шнајдеритом. Ове се бомбе 
експлодирају на врло једноставан начин, 
наиме: на капсулу се метне фитиљт. зв. 
бикфердов штапин. Штапин се запали. 
капсула експлодира и детонира експлозив 
бомбе.

Ја не бих ни спомињао о овим бом 
бама, али хоћу да допуним слику мога 
боравка у Крагујевцу, а има и још нешто 
што ме потакло, да и о овој врсти бомба 
говорим. Из тока расправе чуо сам, дз 
је неки пакет слат од М. Даковићау 
Никшић бив. поручику Блажу Ђуканови- 
ћу. Како ми се чини, окривЈвеници по 
овој ствари рекли су, да су у паксгу 
биле бомбе, али су и једногласно тврди- 
ли, да је пакет био врло лак. Пошто гу 
капсуле за дегонацију ових валжастих 
бомба такође врло лаке, го ја држн" 
да су у том пакету биле капсуле, па су их 
окривљени.ци замијенили бомбама, као 
што их и ви сви још данас замјењујете

Предсједник: Јест заиста.
Настић: Пошто се ове бомбе могу 

довести у врло интересантан спој саса- 
том будилником, а пошто су ги спојсви 
са сатом врло лагани, то мислим, да с- 
и они били у оном пакету, па ћу и н>и' 
хову конструкцију растумачити.

Предсједник: Изволте.
Настић: Тога дана показивао ми !е 

мајор конструкцију гих снојева за сат- 
(Нрта:)

На осовину сата будилника причврсћ’ 
се та справа, пошто се уклони звоШ'1-- 
Тучак на будилпику удара у малу капсу-ћ 
од сребрног фулмината, која је причври' 
ђена на гој справи (споју). Справасес



стоји од једне шуиље, искривљене танке 
бакарне цијеви, напуњене живиним фул- 
минатом. Цијев је тако згодно искрив- 
љена, да се њен доњи дио уклапа у рупу 
ваљкасте бомбе, која се положи крај бу- 
дилника. На дну цијеви налази се по- 
зната капсула од 2 грама живина фулми- 
нага и утакнуга је у бомбу. Тако опрем- 
љен будилник упакује се у сандук и ре- 
гулише се на сату час експлозије. Уз- 
мимо, да навијемо сат у 10 сати изјутра, 
то се може експлозија удесити за 9 сати 
и 56 мин. у вечер, даклеу размаку читавих 
12 сати. Кад почне сат да зврчи, тучак у 
мјесто да удари у звонце, удари у капсулу 
сребрног фулмината, упали је и кроз двије 
мале рупице пренесе се ватра у унутраш- 
њост цијеви и одатле на капсулу за де- 
тонирање, односно на бомбу, и догоди 
се катастрофа. Ова је справа врло 
опасна.

Спомињем и ове спојеве са сатом, и 
ако нијесу ухваћени, јер хоћу да до де- 
таља анализујем догађаје у Крагујевцу.

28. фебруара 1907. год. показао ми је 
мајор Васић руковање са једним врлс 
интересантним апаратом, од кога сте та- 
кође нашли један дио, а го је ова велика 
капсула. Ова капсула напуњена је са 7 до 8 
грама живина фулмината, и ваљда је нај- 
опаснија од ових свију ствари, које као 
согрпз беПсћ леже на овом столу. Ову је 
капсулу мајор дао направити од чауре 
метка из србијанске пушке „кокинке”, 
само је дао остругати фирму фабрике, 
која је лиферовала муницију, да се не 
би нашао по њој мајстор капсуле. Ова 
каисуласе причврсти на један апарат врло 
ингересантне и мало замршене конструк- 
ције, али ћу гледати, да га растумачим, 
колико ми буде могуће. (црта:)

На четвороугластој плочи од једног 
квадрагног дециметра, која се може 
на крајевима помоћу клк^гиз .причвр- 
стити ::а извјесни сандук, стб или шга 
друго, од прилике у средини налази 
се рупа, довољна да ова капсула 
прође кроз њу и да се устави на рупу 
од каисуле. На једном крају плоче на лази 
се једна наирава, која се може уклопити 
над капсулу. У тој направи налази с<е иг- 
ла, која је у вези с једним пером. За ово 
перо веже се жица или конопац, на се 
такав анарат иричврсти на заклопцу сан- 
дука, у коме се налази извјесна мно’жина 
експлозива (2, 3, 4, па и 20 кгр.), а ко- 
ноп се запне рецимо нреко иута, кудаће 
проћи кола, која желимо дигнути у ваз- 
дух. Коњи заину за коноп, коноп тргне 
перо, игла ушљед тога удари у ка псулу, 
капсула детонира експлозив и догоди се 
катастрофа. Овај апарат упогребљ ава се 
у разним згодама. Ставља се ир.ед во- 
зове, запиње се за кућна врага и т.д. 
Ова капсула пуњена је, као што рекох, 
са 7 до 8 грама живина фулмињата, и 
то стога, да се може с њом дето нирати 
много већа маса експлозива. О^вдје ћу 
напоменути, да се сви експлозиви дијеле 
у ексилозиве сигурности и ексголозиве 
опасности. Екснлозиви сигурнос ги јесу 
такви, који не прихваћају ватру, нити су 
осјетљиви према удару, стогатре ба нре- 
ма квантуму екснлозива сигурности да 
будеикапсула сразмјерно велика . Ово је 
најопаснији анараг од свих, којц су ух- 
ваћени. Додуше, није ухвађен са,\т апарат, 
алн ова капсула, која је његов еаставни 
дио, показује, да је и тај апарат пошао 
у Црну Гору, јер капсула без апа рата не- 
ма никакве вриједности. Да се, рецимо, 
метне у пушку, разнијела би ј е, иош- 
то је 8 грама живппа фулмината тдовољно, 
да се њоме иобије 30 људи. Од оних 
бомба, што су бачене на шпгдњолског 
краља у Паризу, једна је експлодирала, 
а друга није, и у тој другој наипло се је 
само 15 грама тог истог експлоз.ива. Она 
бомба, што је тада експлодирала у Па- 
ризу, иоубијала је масу свијета, па се по 
томе може рачунати страшно дјеловање 
експлозива, којим је пуњена ов а капсула. 
Тада је фабриковано три оваквга апарата.

Тако смо, ио прилици, тога дана билн 
готови са васколикијем иослом и очеки- 
вали, да радници горе описане справе 
чриготове, те да их је могу с($аковати и
однијети у Биоград.

Кроз то вријеме продао је мајор Ва- 
сић међу својим пријатељима неколико 
комада мојих књига „Језуите у Босни“. 
Спомињем и ову на ирви иоПпед безна- 
чајну ствар, јер хоћу да со унапријед 
оградим од евентуалних подв&ла, да сам 
ишаоу Крагујевац да ирепродајем књиге.

Другогц 'ларга 7907. г. почели смо на- 
ковати ствари. Ја ћу да опишем тачно 
то наковање, и то из разлога тога, што 
СУ неки окривљеници причалито, и спо- 
мињали како изгледа неко сандуче из 
кога је Т. Божовић у Биограду дијелио 
бомбе. Узели смо једно сандуче дугу- 
л>асто од нрилике овога облика (пока- 
3УЈе на согриб беПсћ). У ово сандуче 
снаковали смо 16 комада четвртастих 
^омба, ових истих, које леже овдје. Сва- 
КУ бомбу замотавали смо у папир. Али 
како је била гих дана југовина, то се 
Масна боја није могла добро осушити 
ча се види и данас како су остајали 
отисци од прста, а може бити и од мо- 
јих. Исто тако и иапир се лијенио за

бомбу, а то се види ево и на овим, које 
леже пред вама, господо судије. Паиир 
је био од неких неисписаних старих фа- 
бричних протокола. Затим смо спакова- 
ли 5 комада ваљкастих бомби и 3 апа- 
рата за детонацију ове велике капсуле 
у једзн посебан сандук. Три округле 
бомбе на велику муку смјестили смо у 
мој куфер. Све финије ствари: 6 комада 
ових великих каисула, 18 комада ових 
ситних каисула (за 3 велике округле бом- 
бе) и 30 комада капсула од 2 грама жи- 
вина фулмината, смјестили смо у једну 
малу кутију, коју сам ја носио уза се, да 
се не би догодила каква несрећа. Поред 
тога, било је и неколико метара барут- 
ног бикфердова штапина, те једна праз- 
на четвргаста бомба и један празан упа- 
љач ради обуке.

Тако снабдјевен кренуо сам ја 3. мар- 
та 1907. г. у 7 сати за Биоград. Све ове 
ствари нонио ми је на станицу иоменути 
Милоје Гојаковић, сада економ у мана- 
стиру Бањи у Новом Пазару. Са станице 
послао сам брзојав Јаши Ненадовићу, да 
ме сачека на биоградској станици, јер 
сам био у неирилици, какоћубомбе пре- 
нијети кроз царинарницу биоградске ста- 
нице. У Биоград сам дошао у 4 сата по- 
слије подне, и збил>а су ме на станици 
очекивали н Јаша Ненадовић и Јовано- 
вић уредник „Словекског Југа“. Један 
финансијски стражар узеоје оба пакета, 
односно сандука, која смо били обавили 
у иапнр за паковање, да не би упадали 
у очи осталим путницима.

Те иакете овако упаковане изнио је, 
дакле, један финансијски стражар из ку- 
пеа и натоварио на колица, те пред нама 
тјерајући ирошао између царинских чи- 
новника. Јашо је намигнуо чиновницима 
и ниједан није зауставио финансијског 
сгражара, да ирегледа шта гони. Тај фи- 
нансијски стражар одгурао је колица све 
до „Словенског Југа“, а пратио га је један 
финансијски наредннк. Просторије „Сло- 
венског Југа“ налазе се у краља Милана 
улици напрема хотелу „Ј1ондону“ од- 
мах крај дворца краљева. Наредник и 
сгражар донијели су ствари и одмах се 
удаљили. Јаша је ночео хвалити моју 
одрешитост и очито је био задово- 
љан, што сам довукао толико бомба 
и паклених машина. Јаша и Јовано- 
вић смјестили су те ствари у једиу 
собу, која се налази у ходнику просто- 
рија „Словенског Југа“ од прилике на 
крају ходника, управо до велике празне 
собе, која служи често за патриотске ју- 
гословенске иијанке. Ту сам ја Јаши и 
Љуби укратко одржао предавање о ру- 
ковању с бомбама, па одмах отишао у 
хотел „Балкан**, гдје сам становао нрије 
одласка у Крагујевац, а и по повратку. 
Ја сам, иоред ових ствари, донио и сли- 
ке и упутства о манипулацији с бомбама, 
затим упутства о начину рушења тунела, 
мостова и т. д. Уз то тачно прорачунате 
коефицијенте рушења за одговарајуће 
дебљине зидова, ступова и т. д. Ова 
упуства писана су руком М. Васића, а 
стилом гехничкнм. Ја сам их предао 
Јаши и остала су код њега. За неколико 
дана замолио ме Јаша Ненадовић, да му 
детал.но опишем манипулацију с бомба- 
ма, што сам ја и учинио од ирилике на 
овај начин, како сам данас овдје изложио.

Ја нијесам пи послије свога повратка 
из Крагујевца и послије оваквих чудних 
догађаја наваљивао на Јаша, да ми каже 
у какву му патриотску сврху требају 
бомбе. Да право кажем, био сам срећан, 
ш го сам скинуо тај белај и одговорност 
с врата. — Интимносг нашега дружења 
трајала је до конца априла мјесепа про- 
шле године. Кроз го вријеме догодило 
се много што шта интересантног! Ја сам 
се бпо почео опорављати иза патриот- 
ске грознице, која ме била обузела при 
доласку у Србију. Из дана у дан опажао 
сам у биоградском политнчком хаосу 
све то више момената, који су ми били 
одвратни и као Србину и као човјеку. 
Далеко би ме одвело, кад бих овдје ра- 
злагао читаву метаморфозу своје душе, 
која се догодила за вријеме од трећега 
марта па до краја априла прошле годи- 
не. Главно је за ствар, о којој говорим, 
што сам ја, благодарећи тој лромјени у 
својој души, почео кригичније проматра- 
ти и људе и догађаје око себе за ври- 
јеме даљег боравка у Србији.

Кроз то вријеме, а и прије тога бјес- 
нила је страшна кампања на представни- 
ке државног аукторитета књажевипе 1_1р- 
не Горе. Друштво мојих Југословена, као 
сумануто ирихватило је ту кампању и 
казао сам, да су јој баш ти Југословени, 
моји интимни другови Јаша Ненадовић, 
Љубо Јовановић, Љубо Нешић и т. д„ 
давали ' импулс, давали су јој животну 
снагу. То ми је било одвратно, али сам 
ћутао и избјегавао, да о гој ствари с 
њима говорим. Било ми је неугодно да 
занодјенем тај разговор послије борав- 
ка у Крагујевцу, а знао сам, да ће међу 
нама тога часа наступити јаз, нестати 
лијепе хармоније, која је међу нама вла- 
дала. Слушао сам, какоЈаша Ненадовић 
натјерује често путауредника „Словенског 
Југа“ Љубу Јовановића, да напише који 
чланак против црногорских тирјана. Кад

би се отупило Љубино перо, онда је 
Љубо Нешић трчао у министарство ино- 
страних дјела и доносио чланке, пуне 
напада на Црну Гору, а писао их је д-р 
Милојевић, секретар истог министарства, 
а данас чиновник србијанске легације у 
Софији. Ти су чланци штампани обично 
у „Дневном Ј1исту“. Такви бјесомучни 
нападаји, такви испади људи болесних 
амбиција, били су најмилија лектира у 
кући Јашиној, гдје су се купили, поред 
горе поменутог друштва, и сви црногор- 
ски емигранги, од којих сам познавао 
поручника Николу Вукотића, Тодора Бо- 
жовића, Милутина Томића и друге.

Дакле, бомбе су лежале кроз цијело 
то вријеме у „Словенском Југу“. Концем 
марта 1907. г. дошао је, већ неколико 
пута споменути Милоје Гојаковић из Кра- 
гујевца у намјери, да се понуди за еко- 
нома манастира Бање у Новом Пазару. 
Тај ми је човјек био врло симпатичан у 
Крагујевцу, као интелигентан младић учи- 
нио је на мене врло дабар утисак и он 
је збиља помоћу Јаше Ненадовића до- 
био то мјесто. Пошто је он мене поз- 
навао из Крагујевца и знао, да сам ја 
однио бомбе, није се од њега ништа 
крило ни у Биограду, и он је знао, да 
су бомбе лежале у горе поменутој собици 
„Словенског Југа“. Сад ћу испричати 
ингересантну ствар, која је у вези с бом- 
бама, поготово, што се преко Новог 
Пазара покушало унијеги бомбе у Црну 
Гору.

Чини ми се, да је било у половици 
априла прошле године, кад ја затекох у 
кући Јаше Ненадовића двојицу финан- 
сијских наредника у врло интимном раз- 
говору са својим командантом. Јашо ми 
их предочи као старе борце у борби за 
ослобођење Српства. Један се зваше 
Нешо Шаулић, црногорски емигрант а 
србијански финансијски наредник на Мо- 
крој Гори, а други Драго Ћосовић, ду- 
гогодишњи хајдук, а сада србијански на- 
редник у караули Крајичиновици, на но- 
во-иазарској граници, 8 сати хода источно 
од Мокре Горе. Чини ми се, да је 28 
година хајдуковао и да му је глава била 
уцјењивана од три државе. У го дођоше 
Љубо Јовановић и ЈБубо Нешић и обо- 
јица се врло интимно поздравише са Не- 
шом Шаулићем и Драгом Ћосовићем, на 
се чак и пољубише. Било ми је чудно- 
вато, откуда да се ти интелигентни људи 
љубе с овим старим хајдуцима, али бу- 
дући да су се у оно врпјеме око мене 
догађале и мало чудноватије ствари, то 
ме ова чудновата интимност није голико 
ни зачудила. Овај Нешо Шаулић и Драго 
Ћосовић били су у Биограду око 15 дана. 
Становали су у кафани „Зелени Вијенац" 
и, како сам доцније дознао, хранили су се 
у кафани на државни трошак. У тој истој 
кафани становао је Ми.лоје Гојаковић, 
па како је кафеџија био Херцеговац, то 
Љубо, Јашо и ја често иред вече зала- 
зили смо у кафану. Ту је Драго иричао 
врло интересантних стварчица из времена 
свог хајдуковања и том сам приликом 
дознао, да је он за вријеме владања 
Обреновића преносио неке револуцио- 
нарне прокламације тадашњег кнезаПетра, 
а када је послије дошао на владу *краљ 
Петар добио је за награду мјесто фи- 
нансиског наредника на Крајичинови- 
ци. Све сам ја то знао, па ми није 
било чудно, кад је Драга и Неша од- 
вео Јаша једно вече у 9’/з сати у двор 
и краљ их је примио у аудијенцију. То 
је могло бити 25. априла нрошле године. 
Послије тога су добили обојица из ми- 
нистарства иностраних дјела по 160 ди- 
нара и држава им је платила чак и рачун 
у кафани, како сам ирије споменуо. 
Сјутрадан, од прилике 26. аирила, гре- 
бало је да одлазе Нешо и Драго. Тога 
дана саопштише ми Јашо и Љубо, да 
су одлучили дати Драгу и Нешу неко- 
лико комада бомба, да их понесу на ка- 
раулу Крајичиновицу, како не би биле 
близу краљевог двора и замолише ме, 
да ја сиакујем неколико комада мање 
опасних бомба. Ја сам лично сиаковао 
12 комада ових истих бомба, које леже 
пред вама, затим 5 комада ваљкастих 
бомба, и сва три апарата за дегонацију ове 
велике капсуле; осим тога свих 6 комада 
ових великих капсула но 7 грама и једну 
велику бомбу, величине осредње човјечје 
главе. Јаша је довео Драга и Неша код 
ове бомбе, па их заклео, да ником ништа 
не говоре и да их по могућногти што 
бол>е сакрију на Крајичиновици на гавану 
под кровом.

Мене је, морам признати, све више уз- 
немиравала мистериозност мојих другова, 
као и њихово ненародно држање нрема 
Црној Гори. Ја нијесам никада на моје 
питање, куда води та бијесна кампања, 
могао добити чист и солидан одговор. 
Чудило ме је, да Јаша, дворски јпћтиб, 
рођак краљев, миљеник и Краља и Престо- 
лонасљедника, подупире ову бијесну кам- 
иању иротив Господара Црне Горе. По- 
готово ме је то чудило, кад сам дознао, 
да је баш доброгом Господаревом Јашо 
Ненадовић произведен у Црној Гори за 
официра, премда није нмао прописане 
квалификације, па ме је бунило, да тај 
човјек враћа такву доброту најнеморал-

нијим испадима против чланова црно- 
горске династије. О том се је могао увје- 
рити сваки од црногорских ђака, сваки 
Србин, који је долазио с Јашом у до- 
дир. С једне стране такво Јашино држа- 
ње и трчкарање од једног црногорског 
емигранта до другог, писање и ин- 
спирисање чланака иротив Црне Горе, 
и то као на неку систематску ко- 
манду, шуровање уредника „Словенског 
Југа“ са неким црногорским незадовољ- 
ницима, затим очајна дугачка писма Мар- 
ка Даковића, која су се читала с неком 
позом пуном гримаса, а која су била пи- 
сана Љуби, а обично остајала у Јашиним 
џеповима; с једне стране тб, а с друге 
стране бомбе и њихова експедиција на 
новоиазарску границу, иотакнуше ме, те 
ја негдје почетком маја у разговору с Ја- 
шом и Љубом истакнух-енергичније за- 
хтјев, да ми се каже, зашго ће бомбе. 
Јашо ми одговори, да се стрпим и да 
ћу кроз који дан дознати, чим се ири- 
баве материјална средства за акцију. Ја 
сам знао, да се новац не може исисати 
из прста, па с тога занитах Јаша и Љу- 
ба: одакле мисле набавити новац? Јашо 
ми рече, уз увјет највеће дискреције (ко- 
ју сам ријеч ја погазио, јер се он огри- 
јешио о српску националну мисао), да 
су он и Александар Срб, артиљеријски 
поручик, склонили Г!рестолонасл>едника 
Ђорђа, да дадне за почетак акције 5,000 
динара. Ствар ми је иостала још чудно- 
ватија и мистериознија и мислио сам: 
каква је то патриотска акција да за ње- 
зин иочетак треба 5,000 динара? И ако 
сам већ почео наслућивати, да се ради 
о некој терористичкој акцији против Цр- 
не Горе, то ме и најозбиљније политич- 
ко резоновање доводило до закључка, 
да је немогуће, да су ти људи толико 
слијепи и неувиђавни. У осталом био 
сам већ до тада познао многе вратоломи- 
це у политици српског Пијемонта, па сам 
могао очекивати, да није искључена мо- 
гућност, да ће необуздани и прљави ин- 
спиратори 29. маја покушати, да нанесу 
и нову л>агу на образ невиног српског 
народа.

Пребирајући такове немирне мисли 
одох сјутра дан до Јашеичврсто сам се 
био одлучио, да истјерам ствар на чи- 
стину. Код Јаша затекох и Љуба Јова- 
новића и Љуба Нешића. Убрзо започех 
разговор о Црној Гори, на изјавих, да не 
увиђам куда води бјесомучна кампања на 
Црну Гору; не видим, шта се хоће, не 
видим циља у борби! На то ми ЈБубо 
Јовановић у подужем говору поче раз- 
лагати како је он увјерен, да је свему 
злу у Црној Гори крив кнез Никола и 
неки чланови династије, а поред њих и 
неки људи, који су данас на влади илч 
од уплива у земљи. По његовом мишље- 
њу греба њих уклонити са земаљске по- 
вршине, па ће се Црна Гора убрзо осна- 
жити и моћн заузети улогу важног чи- 
ниоца у борби српског народа око на- 
ционалног уједињења.

Моје је мишљење било сасвим опреч- 
но овоме, а нећу да га овдје поближе 
означујем, јер би ме могао ко год криво 
разумјети. Главно је, што ћу констато- 
вати, да је том ириликом дошло међу 
нама до јаза, који се више никада није 
могао премостити. Мени је сада било 
јасно: и зашто ће бомбе, и зашто ће 
иовци, и што су бомбе онремљене на 
Крајичиновицу и зашто је Јашо 2—3 
дана нрије горњег разговора говорио, 
да ће уклонити бомбе из „Словенског 
Југа“ и упутити их у Сопог Алскси Жу- 
јовићу, народном посланику, на чување. 
Мени је било јасно, да више међу нама 
иеће бити хармоније, неће бити повјере- 
ња, неће бити интимности, али ипак ни- 
јесам хтио, да раскидам с тим људима 
свако опћење, јер сам био чврсто одлу- 
чио, да по могућности осујетим њихов 
план. Овдје имам да изјавим, да су ме 
при томе водили само патриотски осје- 
ћаји и политички резон. Њихов сам нлан 
могао једино тако осујетити, ако и дал.е 
останем с њима удодиру, те тако да бу- 
дем у могућности, да мотрим на њихова 
кретања.

Могло је нроћи од ирилике једно 5 — 6 
дана од нашег пресудног разговора, кад 
ми Љубо Јовановић сасвим хладно из- 
јави, да Престолонасљедник није дао нов- 
це, јер их нема. Ја сам у осталом и оче- 
кивао, да ће ми то рећи, чим смо се ра- 
зишли у мишљењима. Према томе изјави 
Љубо: сва је акција одложена за неиз- 
вјесно вријеме, па је, рече, боље по мене 
да не знам ништа о ствари. Ја слегох 
раменима и почех разговор о другим 
стварима.

То је било 10. маја. Послијетога прош- 
ло је дуго времена и ја с мојим прија- 
тељима нијесам о овој ствари никако раз- 
говарао. Додуше и они су се клонили 
разговора и били су очито нерасполо- 
жени, шго су ми пустили, да ја завирим 
у њихове мрачне планове, а нијесу се 
унапријед увјерили о мом становишту у 
овој ствари. Било је прошло неколико 
дана од како је штампана прокламација 
универзитетске омладине, кад Јаша Не- 
надовић упаде изненада у „Словенски 
Југ“ и рече: „Пропали смо, Никола Па-



шић био је у Ужицама и тамо је дознао, 
да су бомбе на Крајичиновици и наредио 
је полицајској власти, да заплијени бом- 
бе“. У Биограду, у министарсву иностра- 
них дјела — рече Јашо — зна и најни- 
жи чиновник, да су бомбе послате од 
Јаше и да сам их ја донио из Крагујев- 
ца. Д-р. Спалајковић је бијесан и хоће 
ради тога, да мене протјера из Србије. 
Морам признати, да су те ријечи учиниле 
на мене рђав утисак и било ми је врло 
неугодно оног момента чути све ово, с 
тога замолим Јаша, нека уложи сав свој 
уплив и углед, да се ствар утиша. Јаша 
је на то тркнуо из „Словенског Југа“ 
до министарства и вратио се врло брзо, 
те изјавио, да му је пошло за руком, да 
умири д-р. Спалајковића. На то примјети 
Љубо Јовановић преко зуба, да је ово 
велики малер и да не би сад најмање за 
неколико година смјели почињати ника- 
кву акцију.

Растасмо се. Ја сам о овоме интермезу 
размишљао дуго и дошао да закључка, 
да је то инсценирао Јашо, да моју паж- 
њу одврати од бомба.

Све, што сам ради овога догађаја пре- 
дузео, било је то, што сам замолио Ми- 
лоја Гојаковића, који је тих дана пола- 
зио за манастир Бању, да се сврати на 
Крајичиновицу и да дозна истину.

Концем јуна добио сам писмо од Ми- 
лоја, у коме ми јавл>а, да је дознао и 
од Драга и још од неколицине финан- 
сијских стражара, да су долазили из 
Ужице полицајски писар са жандарима 
и да су однијели бомбе из карауле.

До данас се ја нијесам увјерио, јесу 
ли збиља бомбе ношене са Крајичино- 
вице, али је факт, да исте те бомбе леже 
овдје пред вама, господо судије.

То сам писмо добио концем јуна мје- 
сеца и одмах по том пошао је Јаша из 
Биограда да обилази границу. Знам, да 
је био и на Крајичиновици.

Љубо је био у Биограду и опажао сам 
да је врло често добијао километричка 
писма од М. Даковића и изгледа, да га 
није задовољавала садржина тих писама 
и видио сам га, гдје се врло чесго раз- 
говара са поручиком Вукотићем на ма- 
лом Калимегдану. Послије 13 дана вра- 
тио се Јашо, а отишао Љубо — и он је 
био на Крајичиновици.

Настале су биле велике врућине, па је 
сав политички живот био заспао. Опа- 
жао сам, да за сад не пријети ни- 
каква опасност од дјеловања тих људи. 
У то вријеме шириле су се Биоградом 
најсензационалније вијести о догађајима 
у Дрној Гори. Трчало се на све стране, 
да се протелалишу ти гласови. Ство- 
рид& СС 1? била читава забуна у журна- 
листици, кад се изненада иоврати Љубо 
у Биоград, Јашо оживље, настаје трчка- 
рање и дошаптавање. Ја видјех, гдје се 
приближује дан, када ће ови Несрби 
почети у дјело привађаги своје намјере. 
Био сам узбуђен!

Осјећао сам се немоћан, да предузмем 
што било, да ометем њихове зликовачке 
намјере. Нијесам имао материјалних сред- 
става, да потегнем пут до Нрне Горе и да на 
мјеродавном мјесту испричам све ово, 
што сам данас овдје изјавио. Па и да 
сам имао новаца, не знам бих ли се од- 
лучио, да идем у Црну Гору по овој 
мисији, јер сам био увјерен, да овдашњи 
мјеродавни кругови и не сањају омогућ- 
ности тако страшна злочина. Из истих 
разлога нијесам могао ни писати. Тако 
су пролазили дани, а ја сваки час оче- 
кивао изненађење из Црне Горе.

Дана 13. септембра прошао сам из 
Србије у Земун у намјери, да идем у 
Босну, јер сам био сит свега у Србији. 
Политички хаос у Биограду био ми је 
додијао и као Србину и као човјеку. У 
Биограду био сам се разболио од гроз- 
нице, па се и у Земуну разболим. Лежао 
сам два дана, па се придигох 16. септем- 
бра. У Земуну нијесам имао никога по- 
знатог осим г. Штајнхарта и г. Николу 
Јовићевића. Штајнхарта сам био упо- 
знао на један мјесец дана раније кад сам 
прелазио у Земун, да купим неке ства- 
ри, а Јовићевића мало сам иознавао још 
из Биограда. Упознали смо се у Гранд 
хотелу у Биограду за вријеме док су се 
бавили тамо неки талијански новинари, 
међу којимаје био и Родолфо Фоа, упра- 
вител, листа „ЈћаПа а1Г Е$1его“. Послије 
тога био је Јовићевић протјеран из Ср- 
бије и нијесмо се више виђали до тада 
у Земуну. И Јовићевић и Шгајнхарт 
ишли су ми на руку у болести и били 
су ми једино друштво на улици и у ка- 
фани. Тога дана, 16. септембра, пронесе 
се по Земуну глас, да у биоградској по- 
лицији убијају Новаковиће. Ја одох у 
Биоград, да видим у чему је ствар и 
пошто се увјерих, да је глас о убијству 
невнних људи истинит, повратих се у Земун 
гнушајућн се на варваризам србијанских 
власника. Тај сам дан на вече подуже 
разговарао са г. Јовићевићем о прили- 
кама у Србији и Црној Гори. Ја сам био 
узрујан: измрцварена тјелеса невиних Но- 
ваковића и моји чудни доживљаји у Ср- 
бији преплиталн су се у мојој машти.

Било ми је јасно, да нема злочина, ко- 
ји позната биоградска клика не биучи- 
нила. Преда мном се појавили сви "њи- 
хови планови против Црне Горе, тачно 
обиљежени и конструисани и да право 
кажем просто и не хтијући казах Јови- 
ћевићу, да су представници државног 
аукторитета у Црној Гори у великој опа- 
сности и да се у Србији у велико спрема 
злочин. Јовићевић је био очито узрујан мо- 
јом изјавом и почео ме је запиткивати за 
детаљније ствари. Ја Јовићевића нијесам 
толико иознавао, па ми с тога није било 
угодно уиуштавати се с њим у интимни- 
је разлагање ове ствари. Ја сам га само 
замолио, да јави ово, што сам му ја са- 
општио, на мјеродавно мјесто на Цетиње, 
као и то, да сам ја спреман у свако доба 
доћи на Цетиње и образложити детаљ- 
није цијелу ствар. Ја сам касније дознао, 
да је Јовићевић јавио о овој ствари на 
Цетиње.

Предсједник: Доиста је јавио.
Насгић: Сјутра дан 17. септ., био сам 

слаб, а нијесам имао ни путног трошка, 
па сам остао у Земуну. Но 18. септембра 
мене је ухратила поново грозница, иа 
сам препоруком г. Штајнхарта примљен 
уболницу „милосрдних сестара" и лежао 
сам до 25. септембра. Госн. Штајнхарт 
дао ми је ирепоруку на земунског љека- 
ра г. Д-р Црљењака. У болници су ме 
посјетили:Љубо Јовановић 2 пута, Штајн- 
харт 2 пута и Јовићевић само један пут.

Ја сам, дакле, изашао нз болнице 25. 
септембра и већ сам 27. отишао из Зе- 
муна преко босанског Шанца у Сарајево. 
Морам иризнати, да ме је прије иоласка 
из Земуна замолио г. Јовићевић за ад- 
ресу у Сарајеву, јер му, како рече, може 
требати ради ствари, које сам му већ 
прије 10 дана наговијестио.

У Сарајеву сам, чим сам дошао, ири- 
чао неколицини својих пријател)а о свим 
припремама прогив Црне Горе, а у слу- 
чају потребе могу се сви ови људи ну- 
тем реквизиције иреслушати на ту окол- 
ност. За данас не износим њихова име- 
на, јер знам да је многима неугодно да 
се помињу у вези с овом немилом афе- 
ром, а поготову људима на зависним 
положајима.

Славни Суде!
Ја сам замолио за ријеч на овом пре- 

тресу, руковођен човјекољубл>ем и патри- 
отизмом.

Господо судије!
Ја сам увјерен, да ћете послије овога 

говора, у којем сам покушао бар при- 
ближно упознати вас са оним миљеом, 
са оном средином, из које су окривље- 
ни цриили моралну и материјалну снагу; 
увјерен сам, да ћете послије овога мог 
говора упознати праве и главне кривце у 
овом злочину; увјерен сам, да ће баш 
ради тога, што су вам од данас позна- 
ти главни кривци, ваша пресуда но кри- 
вици оптужених бити блажа.

С једне стране то, а с друге стране ја 
сам сматрао пагриотским дјелом демас- 
ковати људе, који испод срнске патри- 
отске копрене у мало не зададоше срп- 
ској националној мисли неизљечиву ра- 
ну. У колико сам могао, ја сам те људе 
демасковао, и мирне савјести констату- 
јем, да сам учинио патриотско дјело. 
(Гласови: браво! Пл>ескање у публици!)

Славни Суде!
Још само неколико ријечи! Послије 

овако дужег говора није на одмет, да 
ресумирам све оно што на основу мојих 
исказа слиједи, и то:

Ове бомбе су прављене у Крагујевцу, 
у србијанској војној фабрици;

Ове бомбе фабриковао је Миодраг 
Васић, активни артиљеријски технички 
мајор у Крагујевцу;

Ове бомбе фабриковао је Васић уз до- 
зволу Михаила Вукићевића, артиљеријског 
техничког пуковника и управитеља крагу- 
јевачке војне фабрике;

Михаило Вукићевић наредио је Мио- 
драгу Васићу, да се бомбе праве и из- 
дају Јаша Ненадовићу, артил>еријском 
капетану I. класе и рођаку краља Пегра 
и гпћтиз-у биоградског краљевског двора;

М. Вукићевић, управитељ војне фа_ 
брике усудио се је наредити, да се бомбе 
фабрикују тек кад му је Јаша Ненааовић 
ставио до знања, да је то жеља Престоло- 
насљедника Ђорђа;

Ове бомбе су оне исте, које су носили 
на Крајичиновицу Драго Ђосовић и Нешо 
Шаулић, који су били примљени у ау- 
дијенцију код краља Петра;

Новацзазлочин узеоје Јашо Ненадовић 
од оних 5000 динара, које је имао добити 
од Престолонаследника, а које тобож 
није добио;

Ове бомбе као и новци као и план и 
упуства дали су Јашо Ненадовић, Љубо 
јовановић и поручник Александар Срб 
црногорским емигрантима, односно То- 
дору Божовићу, а дал>и развој ствари 
познат вам је из тока овога претреса.

Славни Суде!
Познајући цинизам истих оних био- 

градских кругова, који су руковођени 
мрачним политички.м спекулацијама ири- 
редили овај злочин, иа га данас називају

комедијом, — увјерен сам, да ће поку- 
шати све могуће, да данашњи мој исказ 
омаловаже. С тога их ја, бранећи исти- 
нитост својих исказа, унапријед позив- 
љем, нека преслушају путем реквизи- 
ције Милоја Гојаковића, економа ма- 
настира Бање, но околности, да сам 
ја од 22. фебруара до 2. марта био 
у крагујевачкој фабрици, да су тада 
уз моју асистенцију фабриковане ове 
исте бомбе, које леже пред нама. Даље, 
да сам ја ове исте бомбе понио из 
Крагујевца у Биоград, да су ге бомбе 
најприје лежале у „Словенском Југу“, па 
онда послане на Крајичиновицу по Драгу 
Ћосовићу и Нешу Шаулићу. Да су Драго 
и Нешо ишли Краљу на аудијенцију и 
да су се хранили на државни рачун, а 
добили из Министарства сваки ио 160 
динара путног трошка, као и на све друге 
околности, које сам навео у вези с Ми- 
лојем Гојаковићем.

Нека ми дал>е докажу, да није истина, 
да сам се ја дана 22. фебруара заиисао 
у „Такову", хотелу у Крагујевцу као д-р 
Краус, инжињер из Беча и нека докажу, 
зашто сам то учинио — јесам ли из раз- 
лога, које сам навео у данашњем исказу 
или из којих других? Нека се консгатује, 
да сам ја одсуствовао из Биограда од
22. фебруара до 2. марта — из књиге 
странаца хотела „Балкана". Нека се пре- 
слуша Милоје Стефановић — радник и 
Миодраг Васић — мајор на околности, 
које сам навео у вези с њиховим име- 
нима.

Али ја познајем цииизам биоградске те- 
разијске клике, иа знам, да ће удесити 
исказе људи, који стоје у њиховом до- 
машају. С тога ћу ја, да тога не буде, 
прочитати једно писмо, којим ће се уста- 
новити поред осталог и моја веза са 
Миодрагом Васићем, управител>ем ниро- 
технике.

(Гласови; Браво! Живио!!!) /
Ја сам нагласио, да је Миодраг Васић, 

на мене оставио повол>ан утисак, утисак 
доброг Србина. С тога сам ја са тим чо- 
вјеко.м био у нреписци. Ја сам њему пи- 
сао из Земуна и кад сам се вратио у 
Сарајево. Писао сам и поогкрићу бомба, 
јер ме је боЈвело да дознам, да ли је тај 
човјек саучесник у недјелу! У децембру 
прошле године пошао је један мој од- 
личан пријатељ трговачким послом у Кра- 
гујевац. Ја сам га замолио, да ми гом 
приликом однесе писмо на мајора Ва- 
сића, на шго је он и иристао. У пи- 
сму сам изразио мајору своје патриот- 
ско неговање ради афере с бомбама 
и добио ио истом пријатељу од мајора 
ово нисмо, које је додуше написано на 
иисаћој машиии али Васићевом руком. 
Послије је потиисано са исевдонимом 
„Орел“. Господо, ја ћу именовати по 
потреби тога мог иријатеља, па се он 
може иреслушати иутем реквизиције на 
горе наведене околности, које су у вези 
с овим писмом, које ћу прочигати и ако 
је у алегоричној форми. (Чита);

„Драги мој! Сјекира се нашла али јој 
се незна сахибија. Нико те ништа не гш- 
та па се и не брини. Они, код којих је 
данас сјекира у мојем су џепу. Од дима 
се ич не илаши када ватре нема. Рибе 
су паметнији с гворови од људи, јер зна- 
ју да шуте. Овојшко ти је за сада доста 
и не треба другог разговора. Буди здрав 
и весео твоме Орелу“. —

Господо, Орел је псевдоним, којим се 
потписивао и Миодраг мени и ја Мио- 
драгу. Мајору је нало на иамет баш име 
„Орел“, јер се тако зове неки његов 
сродник у Шапцу, чини ми се др. Орел! 
За ово писмо није нико знао. Прије 20 
дана у „Србобрану", у једном чланку под 
насловом: „Из борбе у борбу у Црној 
Гори“, објелоданио је мајор Дамјан Дам- 
јановић, да је у мене неко нисмо са 
псевдонимом „Орел“, те како је то писмо 
тобоже мистификација. За ово писмо 
нико до данас није знао осим ме- 
не, мајора Васића и мога пријатеља из 
Сарајева, који је донио ово писмо из 
Крагујевца. Значи, да је немирна савјест 
М. Васића па је раније објелоданио ову 
ствар бојећи се, да га не комиромитује 
као саучесника у злочину.

Откуда је знао „Србобран" прије 20 
дана, да се ово писмо налази у мом 
џепу?

(Пљескање у публици.)
Господо Судије!
Нека се даље констатује, јесам јш ја 

становао код мајстора Милића а кума 
Миодрага Васића? Нека ми одговоре Јашо 
Ненадовић, Љубо Јовановић и сви они, 
који ће порицати истинитост мојих на- 
вода, гдје сам ја научио детаље манипу- 
лације с бомбама, ако не у Крагујевцу? 
Неки ми напокон непобитним фактима 
докажу неистинитост појединих мојих 
констатација и нека растумаче, одакле 
сам ја могао на 40 дана прије открића 
завјере, о намјерама њиховим причати 
Николи Јовићевићу у Земуну, а на 20 
дана прије открића завјере мојим прија- 
|ељима у Сарајеву? На концу ако им и 
ово буде мало, ја ћу потегнути и друге 
доказе, те установити истинитост мојих

данашњих навода. Баш знају господа у 
Биограду, зашто ја данас на јавној ра- 
справи прелазим ћутке преко других до- 
каза, па нека ме не вуку за језик, да го- 
ворим оно, што ће и них и њихове са- 
везнике уиропастити.

На концу нримите и ви, господо су- 
дије, моју благодарност што сте ми ва- 
шим стрпл>ењем омогућили, да учиним 
једно патриотско дјело. Хвала вам, што 
сте у тежњи да дођете до материјалне 
истине у овој заплетеној афери, саслу- 
шали стрпљиво овај мој говор. ■’/

(Гласови: Хвала! Хвала!!! Живио!)
Предсједник: Данашња се сједницаза- 

вршује, а наставиће се лрексјутра 23. маја 
у 8 сати прије подне.

ДОМАЋЕ ВИЈЕСТИ
Тројичинска свечаност. У петак 30. 

маја прије подне стигли су у Осгрог за 
Тројичинску свечаност Високопреосве- 
штени Митрополит Госнодин Митрофан 
у пратњи свога ђакона г. И. Калуђеровића 
и владин засгупник г. бригадир Блажо 
Бошковић.

У суботу вече била је свечана вечерња, 
на којој је благословио „свету литију“’ 
г. митрополит Митрофан, благосиљајући 
у исто вријеме и масе иобожног народа. 
На Тројичин-дан отпочела је света литур- 
гија у 8 сати, чинодјејствовали су г. ми- 
троиолит Митрофан, новонаименовани 
епископ захумско-расијски г. архимандрит 
Кирил Митровић уз асистенцију више 
свештеника. На литургији је ђакон изго- 
ворио многољествије за Његово Краљев- 
ско Височанство нашег узвишеног Госпо- 
дара Књаза Николу, Њ. Кр. В. Књагињу 
Милену, чланове узвишеног Владалачког 
Дома, као и за учаснике ове ријетке и 
величанстване свечаности. Г. митрополит 
Митрофан је на служби држао сходан го- 
вор. који је одпрису нгих с побожношђу 
саслушан. На служби су готово сви стра- 
ни иоклоници иримили тајну светога при- 
чеш ћа.

Побожних ноклоника из унутрашњо- 
сти и са стране било је и ове године у 
Острогу много, а највише Босанаца и Хер- 
цеговаца, који редовно посјећују ову срп- 
ску светињу.

Рел. је ири свечаности био примјеран, 
а народ се је сјутра-дан иочео разила- 
зити, носећи најбол>е усиомене и тврду 
наду на иомоћ Божју и Острошког чу- 
дотвсрца свегитеља Василија.

ђ Г’ашко Радов. У Мартинићима је 
преми нуо овијех дана у деведесетој го- 
дини свога живота један од чувенијих 
бјелог 1авЈшћских Јунака, Ратко Радов 
РпСПОГјовић. Покојник је нровео у разним 
дужно стимачпуннх иедесет година. а као 
иерјанрк служио је три црногорска Го- 
сподара: Владику Рада, Књаза Данила 
и дина шњег сре. новладајућег Господара 
Књаза Николу. На бојиштима се свуда 
међу п рвијема одликовао, зашто га је и 
Велики Војвода Мирко у својим пјесма- 
ма наз вао „брдском перјаницом, а Њ. 
Кр. В. Господар одликовао га је Дани- 
ловим шрденом, златном медаљом Оби- 
лића и свим другим војничким одличји- 
ма, одредивш' му уз то и доживотну 
пенсију од 40 руна.

Бог д,а му Ј ушу прости!

ТЕЛЕГРАМИ
Петроград., 4. јуна. Чује се, да 

су бунт«овници прогласили за шаха 
књаза Балис - Алтанес-а, а други 
претендент да је Силис-Алтанес.

Софија, 4. јуна. Министар уну- 
трашњих дјела примио је писмо од 
присталица странке Санданског, ко- 
јим му пријете, да ће га убити, ако 
илд не прибави оружја.

Петротрад, 5. јуна. Министар фи- 
нансија Коковцев, поднио је Думи 
законски’ предлог о склапању зај- 
ма у Рупији до 200 милијона ру- 
баља, која је сума веђ била увр- 
штена и одобрена у буџету за го- 
дину 1908.

Биоград, 6. јуна. ПашиЋ је јутрос 
предао Краљу оставку владе.

Чикаит, 6. јуна. Конвенција је 
истакла Тафта као кандидата за 
предсједника СаЗезлих Држава.

Лондон, 7. јуна. Листови јављају, 
да руски цар неће доћш ове године 
у Енглеску, него тек идуђе године.

Берлин, 7. јуна. Лист „НорД- 
дајче Цајтунг", претресајуЋи Да' 
нашњу политичку ситуацију, веди, 
да се дије бојати каквих нови* 
међународних заплета, а и каД 
би били, Њемачка можебити мирнД 
пошто је свјесна своје снаге.

Штампа К. [Ј. Државне Штампарије


